



စိုက်ပျိုးရေး၊ မွေးမြူရေးနှင့် ဆည်မြောင်းဝန်ကြီးဌာန စီမံကိန်းဦးစီးဌာန



စိုက်ပျိုးစီးပွားသတင်းလွှာ

အမှတ်စဉ် (၁၆ / ၂၀၂၂)

၂၀၂၂ ခုနှစ်၊ ဧပြီလ(၂၈) ရက်

၂၀-၄-၂၀၂၂	
ငွေကြေး အမျိုးအစား	ငွေလဲလှယ်နှုန်း (ကျပ်)
ဒေါ်လာ	၁၈၅၀.၀
ယူရို	၁၉၄၆.၇
စင်ကာပူဒေါ်လာ	၁၃၃၄.၆
စတာလင်ပေါင်	၂၃၁၉.၂
ဂျပန်ယန်း (၁၀၀)	၁၄၁၂.၉
တရုတ်ယွမ်	၂၇၉.၇၂
ဟောင်ကောင် ဒေါ်လာ	၂၃၅.၇၉
အိန္ဒိယရူပီး	၂၄.၁၆၈
ကိုရီးယားဝမ် (၁၀၀)	၁၄၅.၂၇
မလေးရှား ရင်းဂစ်	၄၂၃.၅၃
ဖိလစ်ပိုင်ပီဆို	၃၅.၃၅၅
ထိုင်းဘတ်	၅၃.၆၆၂
ဗီယက်နမ်ဒေါင် (၁၀၀)	၈.၀၅၉၆

လယ်ယာစီးပွားနှင့်
ကုန်သွယ်မှုဌာနခွဲ၊
စီမံကိန်းဦးစီးဌာန
ရုံးအမှတ် (၁၅)
ဖုန်း-၀၆၇-၃၄၁၀၆၈၄
Email-
misdop.moali@gmail.com

သတင်းခေါင်းစဉ်များ

■ စိုက်ပျိုးရေး၊ မွေးမြူရေးနှင့် ရေထွက်ပစ္စည်းဆိုင်ရာသတင်းများ

- ၂၀၂၂ ခုနှစ် ပထမ ၂ လတာကာလအတွင်း ဘရာဇီးလ်နိုင်ငံတွင် ပဲပုတ်စေ့ ပြည်တွင်းကြိတ်ခွဲမှုများ စံချိန်တင်မြင့်တက်ခဲ့
- ဓာတ်မြေဩဇာတင်ဆောင်လာသော ရုရှသင်္ဘော ၂၇ စင်း ဘရာဇီးလ်နိုင်ငံ ဆိပ်ကမ်းသို့ မကြာမီ ရောက်ရှိမည်
- သြစတြေးလျ စိုက်ပျိုးမွေးမြူရေးလုပ်ငန်းကဏ္ဍ တိုးတက်ကြီးထွားလာခြင်း
- ဈေးနှုန်းများ တဟုန်ထိုးတက်နေသည့် သြစတြေးလျ လယ်ယာမြေများ ကြောင့် နိုင်ငံခြားရင်းနှီးမြုပ်နှံသူများ စိတ်ဝင်စားမှုလျော့နည်းနေခြင်း
- တရုတ်နိုင်ငံ၏ ကုန်သွယ်ရေးပိတ်ဆို့မှုကြောင့် တောင်ပိုင်းသြစတြေးလျ ဝိုင်လုပ်ငန်းကဏ္ဍအပေါ် သက်ရောက်မှုများ ဖြစ်ပေါ်လျက်ရှိခြင်း

■ အထွေထွေသတင်းများ

- ယူကရိန်းစစ်ပွဲကြောင့် ၂၀၂၂ ခုနှစ်တွင် ကမ္ဘာ့စီးပွားရေးတိုးတက်မှု နှေးကွေး နိုင်ကြောင်း IMF ၏ ခန့်မှန်းချက်အား တင်ပြခြင်း
- အမေရိကန်နိုင်ငံ၊ ဈေးကွက်နှင့် မူဝါဒ ချိတ်ဆက်ပေးသည့် Poligage ကုမ္ပဏီ တည်ထောင်သူနှင့် အမှုဆောင်အရာရှိချုပ်ဖြစ်သူ Ms.Christine Davies နှင့် တွေ့ဆုံဆွေးနွေးခြင်း
- ထိုင်းနိုင်ငံ၏ စီးပွားရေးဆိုင်ရာ သတင်းများ
- ဂျပန်နိုင်ငံ၏ စီးပွားရေးဆိုင်ရာ သတင်းများ

- ရုရှား-ယူကရိန်းပဋိပက္ခကြောင့် အပြည်ပြည်ဆိုင်ရာငွေကြေးရန်ပုံငွေအဖွဲ့ ကယူရိုဇန်၏ စီးပွားရေးတိုးတက်မှု ခန့်မှန်းချက်ကို လျှော့ချခန့်မှန်းခဲ့ခြင်း
- နယ်သာလန်နိုင်ငံသည် အီးယူတွင် ယူကရိန်းနိုင်ငံမှ နေကြာဆီကိုအများ ဆုံးတင်သွင်းသူအဖြစ် ရပ်တည်ခဲ့ခြင်း
- ဘယ်လ်ဂျီယံနိုင်ငံရှိ စားသောက်ကုန်ထုတ်လုပ်ငန်းများ၏ (၄၀) ရာခိုင်နှုန်းက လုပ်ငန်းလျှော့ချရန် စီစဉ်လျက်ရှိခြင်း
- ဟောင်ကောင်ဒေသရှိ ကုန်တိုက်/ဈေးဆိုင်များတွင် Easter Holiday အတွင်း ကုန်ပစ္စည်းအရောင်းအဝယ်များ (၅၀) ရာခိုင်နှုန်း မြင့်တက်ခဲ့ခြင်း
- ဟောင်ကောင်ဒေသ၌ ကိုဗစ်-၁၉ ဆိုင်ရာ ကန့်သတ်ချက်များဖြေလျှော့ ပေးပြီးနောက် စီးပွားရေးလုပ်ငန်းများအနေဖြင့် အလုပ်သမားများရရှိရန် အခက်အခဲနှင့် ကြုံတွေ့လျက်ရှိခြင်း
- ဂျာမနီနိုင်ငံတွင် လောင်စာစွမ်းအင်တင်သွင်းမှုအပေါ် ကန့်သတ်မှုနှင့် စီစဉ် ဆောင်ရွက်မှုများ

၂၀၂၂ ခုနှစ် ပထမ ၂ လတာကာလအတွင်း ဘရာဇီးလ်နိုင်ငံတွင်
ပဲပုတ်စေ့ပြည်တွင်း ကြိတ်ခွဲမှုများ စံချိန်တင်မြင့်တက်ခဲ့

၂၀၂၂ ခုနှစ်၊ ဇန်နဝါရီလနှင့် ဖေဖော်ဝါရီလအတွင်းတွင် ပဲပုတ်စေ့ပြည်တွင်းကြိတ်ခွဲမှုများ စံချိန်တင်မြင့်တက်ခဲ့ပြီး ပဲပုတ်ဆီကြိတ်ခွဲရန်အတွက် ပဲပုတ်စေ့တန်ချိန် ၅.၆ သန်းအထိ အသုံးပြုခဲ့ပြီး ၂၀၂၁ ခုနှစ် ကာလတူကြိတ်ခွဲမှုနှင့် နှိုင်းယှဉ်ပါက ၁၈ ရာခိုင်နှုန်းပိုမိုတိုးတက်ခဲ့ကြောင်း ဘရာဇီးလ် ဟင်းသီးဟင်းရွက်ဆီလုပ်ငန်းရှင်များအသင်း (Brazilian Association of Vegetable Oil Industries - Abiove)၏ သတင်းထုတ်ပြန်ချက်တွင် ဖော်ပြထားသည်။

ဘရာဇီးလ်နိုင်ငံသည် ပြည်ပသို့ ၂၀၂၂ ခုနှစ်၊ ဇန်နဝါရီလမှမတ်လအထိ ပဲပုတ်စေ့ တန်ချိန် ၂၁ သန်း၊ ပဲပုတ်ထွက်ကုန်တန်ချိန် ၄.၅ သန်းနှင့် ပဲပုတ်ဆီတန်ချိန် ၄၈၀,၀၀၀ တို့ကို တင်ပို့ခဲ့ကြောင်း၊ ယခင်နှစ် ကာလတူတင်ပို့မှုနှင့် နှိုင်းယှဉ်ပါက ပဲပုတ်စေ့တွင် ၃၆ ရာခိုင်နှုန်း၊ ပဲပုတ် ထွက်ကုန်တွင် ၄၂ ရာခိုင်နှုန်းနှင့် ပဲပုတ်ဆီတင်ပို့မှုတွင် ၁၂၇ ရာခိုင်နှုန်းတို့ အသီးသီးတိုးတက် တင်ပို့ထားကြောင်း နိုင်ငံခြားကုန်သွယ်မှုဌာန(Secretariat of Foreign Trade -Secex)၏ အချက်အလက်များကို ကိုးကား၍ ဆီအသင်း(Abiove) ၏ သတင်းတွင် ဖော်ပြထားသည်။

၂၀၂၁ ခုနှစ်တွင် သီးနှံရိတ်သိမ်းရာသီတွင် ရာသီဥတုဖောက်ပြန်ခဲ့မှုကြောင့် ပဲပုတ်စေ့ ရိတ်သိမ်းမှုများနောက်ကျခဲ့သဖြင့် ကြိတ်ခွဲချိန်လည်းနောက်ကျခဲ့ကြောင်း၊ ထို့ကြောင့် ယခင်ရာ သီကထွက်ရှိခဲ့သည့်သီးနှံများအား ၂၀၂၂ ခုနှစ်သီးနှံကာလအတွင်းတွင် ဆက်လက် ကြိတ်ခွဲရလျက် ရှိရာ ၂၀၂၂ ခုနှစ်အတွက် ဘရာဇီးလ်နိုင်ငံအပေါ် နိုင်ငံတကာ၏ ကြိုတင်ခန့်မှန်းထားသည့် ပဲပုတ်စေ့ သီးနှံစိုက်ပျိုးထုတ်လုပ်မှုနှင့် ကြိတ်ခွဲမှုဆိုင်ရာအချက်အလက်များတွင် ကွဲလွဲမှုများဖြစ်ပေါ်ခဲ့ကြောင်း Abiove ၏ သတင်းတွင် ဖော်ပြထားသည်။

၂၀၂၂ ခုနှစ်အတွင်း ဘရာဇီးလ်နိုင်ငံမှ ပဲပုတ်စေ့တင်ပို့နိုင်မည့်ပမာဏအား ယခင်က တန်ချိန် ၇၇.၇ သန်းအထိ တင်ပို့နိုင်ရန်ခန့်မှန်းခဲ့သော်လည်း ဖေဖော်ဝါရီလကုန်ပိုင်းတွင် အသင်းမှထုတ်ပြန်ခဲ့သည့်အချက်အလက်များအရ ၇၇.၂ သန်းသို့ လျော့ချခန့်မှန်းခဲ့ကြောင်း၊ ထို့အပြင် ပြည်တွင်း ကြိတ်ခွဲမှုအတွက် ပဲပုတ်စေ့တန်ချိန် ၄၈ သန်းအထိအသုံးပြုပြီး ပဲပုတ်ဆီ တန်ချိန် ၉.၇ သန်းနှင့် ပဲပုတ်ခွံ ၃၆.၇ သန်းတို့ကိုထုတ်လုပ်နိုင်ရန် ခန့်မှန်းထားကြောင်း၊ ပဲပုတ်စေ့ပြည်တွင်း လက်ကျန် ပမာဏကိုလည်း ပြန်လည်တွက်ပြီး ခန့်မှန်းချက်များထုတ်ပြန်ခဲ့ကြောင်း သတင်းတွင်ဖော်ပြထားသည်။

ကမ္ဘာ့ဈေးကွက်တွင် ကုန်ပစ္စည်းဈေးနှုန်းများ မြင့်တက်နေမှုအခြေအနေများကြောင့် ၂၀၂၂ ခုနှစ် နှစ်ကုန်ဆုံးချိန်တွင် ဘရာဇီးလ်နိုင်ငံ၏ ပဲပုတ်စေ့နှင့်ပဲပုတ်စေ့ထွက်ကုန်ပစ္စည်းများတင် ပို့မှုမှ အမေရိကန်ဒေါ်လာ ၅၅.၉၂ ဘီလီယံအထိ စံချိန်တင်ရရှိနိုင်ကြောင်း သတင်းတွင် ဖော်ပြထား သည်။

သတင်းရင်းမြစ် -canalrural.com.br

ထွန်းအောင်ဇော်၊ စီးပွားရေးသံမှူး

ဘရာဇီးလ်

.....
**ဓာတ်မြေဩဇာတင်ဆောင်လာသော ရုရှသင်္ဘော ၂၇ စင်း
ဘရာဇီးလ်နိုင်ငံဆိပ်ကမ်းသို့ မကြာမီ ရောက်ရှိမည်**

ဘရာဇီးလ်နိုင်ငံသည် ကမ္ဘာ့ဈေးကွက်သို့ လယ်ယာထွက်ကုန်ပစ္စည်းများ အမြောက်များ တင်ပို့လျက်ရှိသည့်နိုင်ငံဖြစ်ပြီး ပြည်တွင်းစားနပ်ရိက္ခာဖူလုံရေးနှင့် အခြားနိုင်ငံများ၏ လယ်ယာ ထွက်ကုန်စားနပ်ရိက္ခာများ ဖူလုံမှုရှိစေရေးတို့အတွက် ဘရာဇီးလ်နိုင်ငံ၏စိုက်ပျိုးရေးသည် အလွန် အရေးပါသည့်အခန်းကဏ္ဍတွင်ရှိနေကြောင်း၊ ထို့ကြောင့် စိုက်ပျိုးရေးသွင်းအားစုဖြစ်သည့် ဓာတ်မြေ ဩဇာများ လုံလောက်စွာဝယ်ယူရရှိနိုင်ရေးအတွက် ပြည်ပနိုင်ငံများရှိအစိုးရနှင့် လုပ်ငန်းရှင်များအား ချိတ်ဆက်ဆွေးနွေးဝယ်ယူတင်သွင်းလျက်ရှိကြောင်း ဘရာဇီးလ်သမ္မတ Jair Bolsonaro က ဧပြီလ ၂၆ ရက်နေ့တွင် ပြောကြားခဲ့သည်။

ဘရာဇီးလ်နိုင်ငံသည် စိုက်ပျိုးရေးအတွက်ဓာတ်မြေဩဇာများကို ရရှိနိုင်ငံနှင့် ယူကရိန်း နိုင်ငံတို့မှအဓိကတင်သွင်းခဲ့သော်လည်း လတ်တလော ရုရှ-ယူကရိန်း ပဋိပက္ခများဖြစ်ပွားနေချိန်တွင် အခြားဓာတ်မြေဩဇာထုတ်လုပ်သည့် နိုင်ငံများသို့လည်း ချိတ်ဆက်ဝယ်ယူခဲ့ကြောင်း၊ သို့ရာတွင် ဘရာဇီးလ်နိုင်ငံ၏ စိုက်ပျိုးရေးကဏ္ဍအတွက် လိုအပ်သည့်ဓာတ်မြေဩဇာများ လုံလောက်စွာရရှိရန် နှင့်တောင်သူများလက်ဝယ်သို့ အချိန်မီရောက်ရှိရန်အတွက် ပုံမှန်အခြေအနေသို့မရောက်ရှိသေး ကြောင်း၊ ဘရာဇီးလ်နိုင်ငံ၏ စိုက်ပျိုးထုတ်လုပ်မှုများ ကျဆင်းမှုမရှိစေရန်နှင့် ဘရာဇီးလ်နိုင်ငံသား များ၏ အကျိုးစီးပွားအတွက် ဓာတ်မြေဩဇာလုံလောက်စွာဝယ်ယူရရှိနိုင်ရေး ရရှိနိုင်သို့ ချစ်ကြည် ရေးခရီးသွားရောက်ခဲ့ကြောင်း သမ္မတ Bolsonaro က ပြောကြားခဲ့သည်။

လက်ရှိအချိန်တွင် ဘရာဇီးလ်နိုင်ငံအတွက်ဓာတ်မြေဩဇာများ သယ်ဆောင်လာသည့် သင်္ဘော ၂၇ စင်းသည် ရုရှနိုင်ငံမှ စတင်ထွက်ခွာလာပြီဖြစ်ကြောင်း၊ ကမ္ဘာ့ဈေးကွက်တွင် ဓာတ်မြေ ဩဇာများဝယ်ယူရရှိရန် ပြတ်လပ်နေချိန်တွင် ဘရာဇီးလ်နိုင်ငံရှိ စိုက်ပျိုးရေးလုပ်ငန်းရှင်များအတွက် ဓာတ်မြေဩဇာများအား လုံလောက်စွာဖြန့်ဖြူးပေးနိုင်မည်ဖြစ်ကြောင်း သမ္မတ Bolsonaro က ပြော ကြားခဲ့သည်။

ထို့အပြင် ကမ္ဘာ့နိုင်ငံများ၏ စားနပ်ရိက္ခာဖူလုံမှုရှိစေရန်အတွက် လယ်ယာထွက်ကုန် သီးနှံ များပိုမိုတိုးမြှင့်တင်ပို့ရန် ကမ္ဘာ့ကုန်သွယ်ရေးအဖွဲ့ (World Trade Organization- WHO) က ဘရာဇီးလ် နိုင်ငံသို့ မေတ္တာရပ်ခံထားကြောင်း၊ ဘရာဇီးလ်နိုင်ငံသည် ကမ္ဘာ့စားနပ်ရိက္ခာဖူလုံမှုအတွက် အလွန် အရေးပါလျက်ရှိနေသဖြင့် လယ်ယာထွက်ကုန်သီးနှံများ ပိုမိုတိုးတက်တင်ပို့နိုင်ရန် တစ်နိုင်တစ်ပိုင် စိုက်ပျိုးရေးလုပ်ကိုင်သူများနှင့် စီးပွားဖြစ်စိုက်ပျိုးထုတ်လုပ်သည့် လုပ်ငန်းရှင်များ ပိုမိုပူးပေါင်းလုပ် ဆောင်ကြရန်လိုအပ်ကြောင်း Bolsonaro က ပြောကြားခဲ့သည်။

သတင်းရင်းမြစ် -canalrural.com.br
ထွန်းအောင်ဇော်၊ စီးပွားရေးသံမှူး၊
ဘရာဇီးလ်

ဩစတြေးလျ စိုက်ပျိုးမွေးမြူရေးလုပ်ငန်းကဏ္ဍ တိုးတက်ကြီးထွားလာခြင်း

ယခုနှစ်ရာသီတွင် ဩစတြေးလျ ကောက်ပဲသီးနှံစိုက်တောင်သူများသည် စံချိန်တင်သီးနှံ ရိတ်သိမ်းနိုင်ခဲ့ရာ စုစုပေါင်း တန်ချိန် ၆၁.၉ သန်းခန့်သို့ ရောက်ရှိခဲ့ကြောင်း သိရှိရသည်။ ကမ္ဘာ့အကြီး ဆုံးကောက်ပဲသီးနှံထုတ်လုပ်သည့် ယူကရိန်းနိုင်ငံကျူးကျော်ခံရပြီးနောက်ပိုင်း ခိုင်မာပြီးသားဖြစ် သည့် ကောက်ပဲသီးနှံဈေးနှုန်းများမှာ မြင့်တက်လာခဲ့သည်။

ဩစတြေးလျအနောက်ပိုင်း Kwinana မှ တင်ပို့နေသည့် ကာနိုလာ ဆီထွက်သီးနှံသည် တစ်တန်လျှင် ဩစတြေးလျဒေါ်လာ ၁၂၀၀ ကျော်ရရှိခဲ့ပြီး၊ လွန်ခဲ့သည့်တစ်နှစ်အတွင်း ပေါက်ဈေး ထက် ၇၂ % မြင့်တက်ခဲ့ခြင်းဖြစ်သည်။ ထို့အပြင်ကျွဲ၊ နွားဈေးနှုန်းများမှာလည်း မြင့်တက်လျက်ရှိ သည်။ ဒါဝင်မြို့မှ အင်ဒိုနီးရှားနိုင်ငံသို့ တိုက်ရိုက်တင်ပို့လျက်ရှိသည့် နွားထီး (Light Steers) များ

သည် ၁ ကီလိုဂရမ်လျှင် သြစတြေးလျ ဒေါ်လာ ၅.၅၀ တန်ကြေးရှိပြီး၊ တစ်နှစ်ထက်တစ်နှစ် ၁၁၂ % မြင့်တက်ခဲ့ခြင်းဖြစ်သည်။

ထို့အပြင် စိုက်ပျိုးမွေးမြူရေး ပြုလုပ်သည့် လယ်ယာမြေဈေးနှုန်းများမှာလည်း မြင့်တက် လျက်ရှိကြောင်း သိရှိရသည်။ Core Logic data က စိစစ်ထားသော အချက်အလက်များအရ သြစတြေးလျလယ်ယာမြေ ၁ ဧကအတွက် ပျမ်းမျှဈေးနှုန်းသည် ၂၀၂၁ ခုနှစ်တွင် ၁၈.၄ % မြင့်တက် ခဲ့ပြီး၊ ၁ ဧကလျှင် သြစတြေးလျ ဒေါ်လာ ၇,၀၆၀ သို့ စံချိန်တင်မြင့်တက်ခဲ့သည်။ ရင်းနှီးမြှုပ်နှံသူများ သည် ASX တွင် စာရင်းဝင် စိုက်ပျိုးမွေးမြူရေးကုမ္ပဏီများတွင် တိုက်ရိုက်ရင်းနှီးမြှုပ်နှံခြင်းသည် ရွေးချယ်စရာတစ်ခုဖြစ်ပြီး၊ သြစတြေးလျ၏ လယ်ယာကဏ္ဍ၏ လက်ရှိအင်အားကို မြှင့်တင်ပေးရာ ရောက်ကြောင်း သိရှိရသည်။

Source: www.abc.net.au

ရှင်စောသု၊ စီးပွားရေးသံမှူး
ကင်ဘာရာ

.....
ဈေးနှုန်းများ တဟုန်ထိုးတက်နေသည့် သြစတြေးလျ လယ်ယာမြေများကြောင့် နိုင်ငံခြားရင်းနှီးမြှုပ်နှံသူများ စိတ်ဝင်စားမှုလျော့နည်းနေခြင်း

သြစတြေးလျနိုင်ငံ၊ နိုင်ငံခြားရင်းနှီးမြှုပ်နှံမှုပြန်လည်သုံးသပ်ရေးဘုတ်အဖွဲ့ (The Foreign Investment Review Board -FIRB) သည် ၂၀၂၀-၂၀၂၁ ခုနှစ်အတွင်း သြစတြေးလျ စိုက်ပျိုးမွေးမြူ ရေး၊ ငါးဖမ်းလုပ်ငန်းနှင့် သစ်တောကဏ္ဍတွင် အဆိုပြုနိုင်ငံခြားရင်းနှီးမြှုပ်နှံမှု သြစတြေးလျဒေါ်လာ ၅.၈ ဘီလီယံဖိုးကို အတည်ပြုခဲ့ပြီး၊ ယခင် ၂၀၁၉- ၂၀၂၀ ဘဏ္ဍာနှစ်ကမူ သြစတြေးလျဒေါ်လာ ၈.၃ ဘီလီယံ ရှိခဲ့ကြောင်း သိရှိရသည်။

ယင်းသို့ သိသာစွာကျဆင်းရခြင်းအကြောင်းမှာ ကိုဗစ်-၁၉ ကူးစက်ရောဂါ၏ ရိုက်ခတ်မှုဖြစ် ကြောင်းသိရှိရသည်။ ကူးစက်ရောဂါပျံ့နှံ့မှုကာလအတွင်း နိုင်ငံခြားရင်းနှီး မြှုပ်နှံသူများမှာ ကမ္ဘာ တဝှမ်းလွတ်လပ်စွာရွှေ့ပြောင်းသွားလာရန် မစွမ်းဆောင်နိုင်ခြင်းကြောင့် ပိုင်ဆိုင်မှုများကိုစစ်ဆေး ရန်မှာကြီးမားသော အကျိုးသက်ရောက်မှုရှိခဲ့ခြင်းကြောင့် ဖြစ်သည်။ အတည်ပြုနိုင်ငံခြားရင်းနှီးမြှုပ် နှံမှုအဆိုပြုချက်များ ကျဆင်းခြင်း၏ နောက်ကွယ်တွင် အခြားသော အဓိကအကြောင်းအရင်းမှာ

ဈေးနှုန်းများ တဟုန်ထိုးတက်နေသည့်ကြားတွင် ကမ်းလှမ်းထားသည့် လယ်ယာမြေများမရှိခြင်းကြောင့်လည်း ဖြစ်သည်။

ဩစတြေးလျ စိုက်ပျိုးမွေးမြူရေး၊ ငါးဖမ်းလုပ်ငန်းနှင့် သစ်တောကဏ္ဍများတွင် အမေရိကန် နိုင်ငံမှ ရင်းနှီးမြှုပ်နှံသူများသည် အစဉ်မပြတ် အရေးပါသော ရင်းနှီးမြှုပ်နှံသူများဖြစ်ပြီး၊ ၂၀၂၀-၂၀၂၁ ခုနှစ်တွင် အတည်ပြုခဲ့သည့် ဩစတြေးလျဒေါ်လာ ၈၇၄.၇ သန်းတန်ဖိုးရှိ ရင်းနှီးမြှုပ်နှံမှု အဆိုပြုချက်များဖြင့် ကနေဒါနိုင်ငံမှ ရင်းနှီးမြှုပ်နှံသူများ၏ ရင်းနှီးမြှုပ်နှံမှုတန်ဖိုး ဩစတြေးလျဒေါ်လာ ၈၁၈.၅ သန်းထက် နှာတဖျားသာကာ အတည်ပြုနိုင်ငံခြား ရင်းနှီးမြှုပ်နှံသူများစာရင်းတွင် ထိပ်ဆုံးနေရာကို ရယူသွားခဲ့သည်။ တရုတ်နိုင်ငံမှ ခွင့်ပြုထားသော ရင်းနှီးမြှုပ်နှံမှုအဆိုပြုချက်များသည် ဩစတြေးလျ ဒေါ်လာ ၆၄၅ . ၅ သန်းဖြင့် နံပါတ် ၃ နေရာတွင် ရပ်တည်ခဲ့သည်။

FIRB ၏ ၂၀၂၀-၂၀၂၁ ခုနှစ်ပတ်လည် အစီရင်ခံစာတွင် စိုက်ပျိုးရေး၊ သစ်တောနှင့် လယ်ယာကဏ္ဍသည် အခြားကဏ္ဍများနှင့် နှိုင်းယှဉ်ပါက တန်ဖိုးအားဖြင့် အဆိုပြု နိုင်ငံခြားရင်းနှီးမြှုပ်နှံမှု၏ အနိမ့်ဆုံးအဆင့်ကို (၄) နှစ်အတွင်း ပထမဆုံးအကြိမ်အဖြစ် မှတ်တမ်းဝင်ခဲ့ခြင်းဖြစ်ကြောင်း ဖော်ပြထားသည်။ အတည်ပြုထားသည့် စိုက်ပျိုးရေး၊ သစ်တောနှင့် လယ်ယာကဏ္ဍဆိုင်ရာ ရင်းနှီးမြှုပ်နှံမှုသည် ဩစတြေးလျဒေါ်လာ ၈၂ ဘီလီယံတန်ဖိုးရှိ စီးပွားဖြစ် အိမ်ခြံမြေကဏ္ဍနှင့် ဩစတြေးလျ ဒေါ်လာ ၇၆ ဘီလီယံ တန်ဖိုးရှိ ဝန်ဆောင်မှုကဏ္ဍတို့နောက်သို့ ရောက်နေကြောင်း သိရှိရသည်။

ဩစတြေးလျစိုက်ပျိုးမြေ၏ နိုင်ငံခြားပိုင်ဆိုင်မှုသည် အကဲဆတ်သော နိုင်ငံရေးဆိုင်ရာ အကြောင်းအရာတစ်ခုဖြစ်ပြီး၊ ဩစတြေးလျလယ်ယာမြေတစ်ခုအတွက် ကမ်းလှမ်းမှု မပြုလုပ်မီ နိုင်ငံခြားရင်းနှီးမြှုပ်နှံသူများသည် လျှောက်လွှာကြေး ပေးဆောင်ရမည်ဖြစ်သည်။ ပိုင်ဆိုင်မှုတန်ဖိုး ၂ သန်းနှင့် ယင်းအောက်ပမာဏအတွက် လျှောက်လွှာကြေးမှာ ဩစတြေးလျ ဒေါ်လာ ၆,၃၅၀ မှ စတင်ပြီး၊ ပိုင်ဆိုင်မှုတန်ဖိုး သန်း ၈၀ အထက် အတွက် လျှောက်လွှာကြေးမှာ အမြင့်ဆုံး ဩစတြေးလျ ဒေါ်လာ ၅၀၃,၀၀၀ အထိ ပေးဆောင်ရကြောင်း သိရှိရသည်။

ဩစတြေးလျ လယ်ယာမြေ စုစုပေါင်းတန်ဖိုး ဒေါ်လာ ၁၅ သန်းထက်ကျော်လွန်၍ မည်သည့် စိုက်ပျိုးမြေကိုမဆို ဝယ်ယူလိုသည့် နိုင်ငံခြားဝယ်ယူသူများသည်လည်း FIRB ၏ စိစစ်မှုအောက်တွင် ရှိနေသည်။ ၂၀၁၅ ခုနှစ် ဇူလိုင်လမှစတင်၍ စိုက်ပျိုးမြေတွင် နိုင်ငံခြား ရင်းနှီးမြှုပ်နှံသူများအားလုံးကို ဩစတြေးလျအခွန်ရုံးမှ မှတ်ပုံတင်ထားသည့် စာရင်းတွင် ထည့်သွင်းထားပြီး၊ အဆိုပါစာရင်းကို လူသိရှင်ကြား ထုတ်ပြန်ခြင်းမရှိကြောင်း သိရှိရသည်။

Source: www.abc.net.au

ရှင်စောသု၊ စီးပွားရေးသံမှူး
ကင်ဘာရာ

တရုတ်နိုင်ငံ၏ ကုန်သွယ်ရေးပိတ်ဆို့မှုကြောင့် တောင်ပိုင်းဩစတြေးလျ
ဝိုင်လုပ်ငန်းကဏ္ဍအပေါ် သက်ရောက်မှုများဖြစ်ပေါ်လျက်ရှိခြင်း

ဩစတြေးလျတောင်ပိုင်းရှိ ဝိုင်လုပ်ငန်းကဏ္ဍသည် အထွက်နှုန်းနည်းပြီး ဈေးနှုန်းနိမ့်ကျ လျက်ရှိသော်လည်း ပြင်းထန်မှုမရှိသည့် နွေရာသီကြောင့် ယခုနှစ် စပျစ်သီးအရည်အသွေးမှာ အလွန် ကောင်းမွန်ကြောင်း စိုက်ပျိုးသူများက ပြောကြားခဲ့သည်။

Riverland သည် တစ်နိုင်ငံလုံးထုတ်လုပ်မှု၏ ၄၀ % ခန့်ရှိပြီး၊ စိုက်ပျိုးသူ ၉,၀၀၀ ကျော်ရှိ ကြောင်းသိရှိရသည်။ သိုလှောင်မှုပြတ်လပ်ခြင်းနှင့် ကုန်စည်ပို့ဆောင်မှု ပြဿနာများကို ယခုရာသီ တွင်လည်း ဆက်လက်ကြုံတွေ့ခဲ့ရပြီး၊ စိုက်ပျိုးသူများသည် အလွန်နိမ့်ကျသောဈေးနှုန်းဖြင့် ကိုင် တွယ်ဖြေရှင်းခဲ့ရသည်။ ပုံမှန်အားဖြင့် ပြုပြင်ထုတ်လုပ်ရန် အဆင်သင့်ဖြစ်သော စပျစ်သီးများကို လက်ဝယ်သိုလှောင်ထားပြီး ထောက်ပံ့ရေးကွင်းဆက်တွင် နေရာရရှိသည်အထိ စောင့်ဆိုင်းရမည် ဖြစ်ပါသည်။ စပျစ်အနီရောင်မျိုးစိတ်များတွင် ဈေးနှုန်းသိသာစွာကျဆင်းသွားပြီး၊ အဖြူရောင်မျိုးစိတ် များတွင် အနည်းငယ်သာ ကျဆင်းခဲ့သည်။

ဩစတြေးလျဝိုင် ထုတ်လုပ်မှုလုပ်ငန်းကဏ္ဍတစ်ခုလုံးသည် တရုတ်နိုင်ငံနှင့် ကုန်သွယ်ရေး အငြင်းပွားမှု၏ နောက်ဆက်တွဲပြဿနာများကို ဆက်လက်ကိုင်တွယ်ဖြေရှင်းလျက်ရှိသည်။ ယခင်က နိုင်ငံတွင်းထုတ်လုပ်မှု၏ ၁၀% ကို တရုတ်နိုင်ငံအတွက် လျာထားခဲ့သည်။ တရုတ်နိုင်ငံ၏ ကုန်သွယ် ရေးပိတ်ပင်မှု၏ အကျိုးဆက်မှာ ဆက်လက်ကျယ်ပြန့်လျက် ရှိနေသည်။ ဝိုင်လုပ်ငန်းကဏ္ဍအချို့မှာ တရုတ်ဈေးကွက်ကို ဦးတည်၍ တင်ပို့လျက်ရှိရာ တရုတ်နိုင်ငံ၏ တန်ပြန်စုပုံတင်သွင်းခွန်များကြောင့် လက်ရှိတွင် ဈေးကွက်ပိတ်ခံရသည့် အနေအထားသို့ ရောက်ရှိနေသည်မှာ(၂) နှစ်နီးပါးကြာမြင့်နေပြီ ဖြစ်ကြောင်း သိရှိရသည်။

Source: www.abc.net.au

ရှင်စောသု၊ စီးပွားရေးသံမှူး
ကင်ဘာရာ

.....

ယူကရိန်းစစ်ပွဲကြောင့် ၂၀၂၂ ခုနှစ်တွင် ကမ္ဘာ့စီးပွားရေးတိုးတက်မှု နှေးကွေးနိုင်ကြောင်း IMF ၏ ခန့်မှန်းချက်အား တင်ပြခြင်း

ကမ္ဘာ့စီးပွားရေးတိုးတက်မှုသည် ၂၀၂၂ ခုနှစ်တွင် ယူကရိန်းစစ်ပွဲကြောင့် သိသိသာသာ နှေးကွေးနိုင်သည်ဟုခန့်မှန်းကြောင်း အပြည်ပြည်ဆိုင်ရာငွေကြေးရန်ပုံငွေအဖွဲ့-IMF က ၁၉-၄-၂၀၂၂ ရက်နေ့တွင် ပြောကြားခဲ့ကြောင်း၊ ကမ္ဘာ့စီးပွားရေးသည် ယခုနှစ်တွင် ၃.၆ ရာခိုင်နှုန်း တိုးတက်နိုင်ပြီး ယမန်နှစ် ၆.၁ ရာခိုင်နှုန်းတိုးတက်ခဲ့သည်ထက် တိုးတက်မှုလျော့နည်း ကျဆင်းနိုင်သည်ဟု IMF က ပြောကြားခဲ့ကြောင်း The Wall Street Journal တွင် ၂၀-၄-၂၀၂၂ ရက် နေ့က ဖော်ပြထားပါသည်။

ကမ္ဘာ့စီးပွားရေးအလားအလာ ခန့်မှန်းချက်အစီရင်ခံစာတွင် ၂၀၂၃ ခုနှစ်အတွက် ကမ္ဘာ့ စီးပွားရေးတိုးတက်မှု ခန့်မှန်းချက်ကို ယခင် ဇန်နဝါရီလက တွက်ချက်ခန့်မှန်းချက်ထက် ယခုဧပြီလ ထုတ်ပြန်ချက်တွင် ၀.၂ ပွိုင့် လျော့၍ ခန့်မှန်းခဲ့ကြောင်း၊ ယူကရိန်းစစ်ပွဲကြောင့် စားသောက်ကုန်နှင့် စွမ်းအင်ဈေးနှုန်းများ မြင့်တက်ခြင်း၊ ကမ္ဘာ့ကုန်သွယ်မှုပျက်ပါးခြင်းတို့ကြောင့် စီးပွားရေးစရိတ်များ မြင့်တက်ကာ နှေးကွေးနိုင်ကြောင်း ဖော်ပြထားပါသည်။

IMF ၏အစီရင်ခံစာတွင် ယူကရိန်းနိုင်ငံ၏ စီးပွားရေးသည် ယခုနှစ်တွင် ၃.၅ ရာခိုင်နှုန်း ကျဆင်းနိုင်ကြောင်း၊ ရုရှားနိုင်ငံ၏ စီးပွားရေးသည် ၂၀၂၂ ခုနှစ်တွင် ၈.၅ ရာခိုင်နှုန်းနှင့် ၂၀၂၃ ခုနှစ် တွင် ၂.၃ ရာခိုင်နှုန်း ကျဆင်းနိုင်သည်ဟု ခန့်မှန်းထားကြောင်း၊ ယမန်နှစ်က ရုရှား စီးပွားရေးသည် ၄.၇ ရာခိုင်နှုန်း တိုးတက်ခဲ့ကြောင်း၊ ယခုနှစ်တွင် အနောက်ဥရောပနိုင်ငံများသို့ စွမ်းအင်တင်ပို့မှု သိသိ သာသာကျဆင်းခြင်း၊ အနောက်ဥရောပနိုင်ငံများမှ ရုရှားနိုင်ငံအပေါ် ကုန်သွယ်မှုနှင့် ဘဏ္ဍာရေး အရေးယူမှုများ၊ လေကြောင်းလိုင်းများ၊ ဘဏ်များနှင့် ဆော့ဖ်ဝဲကုမ္ပဏီများစသည့် နိုင်ငံခြားရင်းနှီး မြှုပ်နှံမှုများ ပြန်လည်ထွက်ခွာခြင်းတို့ကြောင့် ရုရှားနိုင်ငံ၏ စီးပွားရေးသိသိသာသာကျဆင်းနိုင်သည် ဟု IMF က ခန့်မှန်းထားကြောင်း ဖော်ပြထားပါသည်။

ဥရောပရှိ အခြားနိုင်ငံများသည်လည်း စစ်ပွဲအကြားတွင် စွမ်းအင်ဈေးနှုန်းမြင့်တက်ခြင်း နှင့် ဒုက္ခသည်အကြပ်အတည်းများကြောင့် ၎င်းတို့စီးပွားရေးသည်လည်း သိသိသာသာကျဆင်းနိုင် ကြောင်း၊ ဥရောပဒေသ၏စီးပွားရေးသည် ၂၀၂၂ ခုနှစ်တွင် ၂.၈ ရာခိုင်နှုန်း၊ ၂၀၂၃ ခုနှစ်တွင် ၂.၃ ရာ ခိုင်နှုန်းတိုးတက်နိုင်ပြီး ၂၀၂၁ ခုနှစ်တွင် ၅.၃ ရာခိုင်နှုန်း စီးပွားရေးတိုးတက်မှုနှုန်းထက် သိသိသာသာ ကျဆင်းနိုင်သည်ဟု IMF ကခန့်မှန်းကြောင်း ဖော်ပြထားပါသည်။

အမေရိကန်နိုင်ငံတွင် ဖြစ်ပေါ်လျက်ရှိသည့် နှစ်ပေါင်း (၄၀) အတွင်း အမြင့်ဆုံးငွေကြေး ဖောင်းပွမှုအား သက်သာလျော့နည်းစေရန်အတွက် ဗဟိုဘဏ်က အတိုးနှုန်းများ ပြန်လည်တိုးမြှင့်ခဲ့ ကြောင်း၊ ယခုနှစ်တွင် အမေရိကန်၏စီးပွားရေးသည် ၃.၇ ရာခိုင်နှုန်း၊ ၂၀၂၃ ခုနှစ်တွင် ၂.၃ ရာခိုင်နှုန်း တိုးတက်နိုင်ပြီး ယမန်နှစ် ၂၀၂၁ ခုနှစ်တွင် ၅.၇ ရာခိုင်နှုန်းတိုးတက်ခဲ့မှုထက် များစွာကျဆင်းနိုင် သည်ဟု ခန့်မှန်းကြောင်း၊ ယူကရိန်းစစ်ပွဲမတိုင်ခင် ဇန်နဝါရီလက ထုတ်ပြန်ချက်တွင် အမေရိကန်၏ စီးပွားရေးကို ယခုနှစ်တွင် ၄ ရာခိုင်နှုန်းနှင့် ၂၀၂၃ ခုနှစ်တွင် ၂.၆ ရာခိုင်နှုန်း တိုးတက်မည်ဟု ခန့်မှန်း ခဲ့ကြောင်း ဖော်ပြထားပါသည်။

တရုတ်နိုင်ငံ၏စီးပွားရေးသည် ယမန်နှစ်တွင် ၈.၁ ရာခိုင်နှုန်း တိုးတက်ခဲ့သော်လည်း ကိုရိုနာဗိုင်းရပ်စ်ကပ်ရောဂါကြောင့် ကာလရှည်ကြာ အသွားအလာကန့်သတ်မှုများ ဆောင်ရွက်သည့် အတွက် ယခုနှစ်တွင် စီးပွားရေးတိုးတက်မှု ၄.၄ ရာခိုင်နှုန်းရှိနိုင်သည်ဟု ခန့်မှန်းထားကြောင်း၊ စစ်ပွဲ ကြောင့် ထောက်ပံ့ရေးကွင်းဆက်များ ပြင်းပြင်းထန်ထန် ထိခိုက်ခဲ့သလို ကပ်ရောဂါကြောင့် နိုင်ငံများ တွင် ငွေကြေးဖောင်းပွမှုဒဏ်ကို ခံစားကြရကြောင်း၊ ကုန်ဈေးနှုန်းကြီးမြင့်သည့် ဖိအားဒဏ်ကိုလာ မည့်ကာလများတွင် ပိုမိုခံစားလာရနိုင်ပြီး မူဝါဒချမှတ်သူများအနေနှင့် ယင်းဖိအားများကို တန်ပြန် ကာကွယ်နိုင်ရန် တင်းကျပ်သည့်အစီအမံများ ချမှတ်လာနိုင်သည်ဟု IMF ကပြောကြားခဲ့ကြောင်း၊ တစ်ပြန်တစ်လှည့်အားဖြင့် ချမ်းသာသည့်နိုင်ငံများရော ဖွံ့ဖြိုးဆဲနိုင်ငံများပါ ပိုမိုထိခိုက်လာနိုင် ကြောင်း ဖော်ပြထားပါသည်။

တရုတ်နိုင်ငံ၏ စီးပွားရေးတိုးတက်မှု နှေးကွေးလာခြင်းသည် ၎င်း၏အိမ်နီးချင်းအာရှနိုင်ငံ များနှင့် ကုန်စည်တင်ပို့သူများအတွက် ထိခိုက်မှုရှိကြောင်း၊ ကိုရိုနာဗိုင်းရပ်စ်ပြန့်နှံ့မှုမြင့်မားလာခြင်း နှင့် ဗိုင်းရပ်စ် အလုံးစုံကင်းစင်ရေးမဟာဗျူဟာတို့ကြောင့် အသွားအလာကန့်သတ်မှုများ မကြာခဏ ဆောင်ရွက်ခြင်းသည် ကမ္ဘာ့စီးပွားရေး ဒုတိယ အင်အားကြီးဆုံးနိုင်ငံတွင် အိမ်ထောင်စုများ သုံးစွဲ မှုကိုလျော့ချလိုက်ခြင်းဖြစ်ကြောင်း၊ ထို့ပြင် အစိုးရ၏ အိမ်ခြံမြေကဏ္ဍတွင် ရင်းနှီးမြှုပ်နှံသူများအပေါ် တင်းကျပ်သည့် လုပ်ထုံးလုပ်နည်းများကြောင့် ယင်းကဏ္ဍတွင် ရင်းနှီးမြှုပ်နှံသည်လည်း ဆက်လက် ကျဆင်းလျက်ရှိသည်ဟု IMF ကပြောကြားကြောင်း ဖော်ပြထားပါသည်။

Source: <https://www.wsj.com/articles/imf-sees-global-economic-slowdown-amid-ukraine-war-11650373202>

ခင်မြမြထွေး၊ စီးပွားရေးသံမှူး၊
ဝါရှင်တန်

အမေရိကန်နိုင်ငံ၊ ဈေးကွက်နှင့် မူဝါဒ ချိတ်ဆက်ပေးသည့် Poligage ကုမ္ပဏီ တည်ထောင်သူနှင့် အမှုဆောင်အရာရှိချုပ်ဖြစ်သူ Ms.Christine Davies နှင့် တွေ့ဆုံဆွေးနွေးခြင်း

အမေရိကန်နိုင်ငံ၊ ဈေးကွက်နှင့် မူဝါဒ ချိတ်ဆက်ပေးသည့် Poligage ကုမ္ပဏီတည်ထောင်သူနှင့် အမှုဆောင်အရာရှိချုပ်ဖြစ်သူ Ms.Christine Davies နှင့် ဝါရှင်တန်မြို့ရှိ မြန်မာသံရုံးမှ သံရုံး ယာယီတာဝန်ခံနှင့် စီးပွားရေးသံမှူးတို့သည် ဝါရှင်တန်မြို့ရှိ မြန်မာသံရုံးတွင် ၂၁-၄-၂၀၂၂ ရက်နေ့၊ မွန်းလွဲ ၀၁:၀၀ နာရီတွင် မြန်မာသံရုံး၌ တွေ့ဆုံကာ စီးပွားရေးပူးပေါင်းဆောင်ရွက်မှု အခွင့်အလမ်းများ ရရှိရေး ဆွေးနွေးညှိနှိုင်းခဲ့ကြပါသည်။

တွေ့ဆုံဆွေးနွေးရာတွင် Ms.Christine Davies က ယခု ကာလတိုအတွင်း နှစ်နိုင်ငံ စီးပွားရေး ပူးပေါင်းဆောင်ရွက်မှုများ ခေတ္တငြိမ်သက်လျက်ရှိသော်လည်း အခွင့်အရေးကောင်းများ ရရှိနိုင်ရေးရှာဖွေဆွေးနွေး ဖော်ထုတ်ကြရမည်ဖြစ်ကြောင်း၊ မြန်မာနိုင်ငံတွင် ရင်းနှီးမြှုပ်နှံကာ စီးပွားရေးဆောင်ရွက်လျက်ရှိသည့် အမေရိကန်စီးပွားရေးလုပ်ငန်းများသည် ပြန်လည်ကောင်းမွန်လာမည့် အချိန်အခါကို စောင့်မျှော်လျက်ရှိကြောင်း၊ မကြာသေးမီက အမေရိကန်- အာဆီယံစီးပွားရေးကောင်စီ (US-ASEAN Business Council) မှလည်း အမေရိကန်ရောက် မြန်မာကျောင်းသားများအတွက် ပညာသင်ဆု ပေးအပ်ခဲ့ခြင်းသည်လည်း မြန်မာနိုင်ငံသားများအတွက် အခွင့်အရေးကောင်းတစ်ရပ် ဖြစ်ကြောင်း၊ အမေရိကန်နိုင်ငံတွင် ကိစ္စရပ်များ ဆောင်ရွက်မှုတိုင်းအတွက် (သမ္မတအိမ်ဖြူတော်တွင် ဆောင်ရွက်သည့်ကိစ္စတိုင်းအပါအဝင်) လွှတ်တော်၏ ခွင့်ပြုချက်ရယူရကြောင်း၊ သို့ဖြစ်၍ လွှတ်တော် အမတ်များနှင့် ခင်မင်မှုသည်လည်း နှစ်နိုင်ငံ ပူးပေါင်းဆောင်ရွက်မှု ပိုမိုကောင်းမွန်စေရေးအတွက် အရေးကြီးကြောင်း၊ ယခု အမေရိကန်တွင် ကပ်ရောဂါကန့်သတ်မှုများ ပြန်လည်ဖြေလျှော့လာသည့် အတွက် လွှတ်တော်၊ စီးပွားရေးအဖွဲ့အစည်းများနှင့်တွေ့ဆုံကာ မိမိနိုင်ငံ၏ အခြေအနေမှန်များ၊ စီးပွားရေးအရေးယူမှုများကြောင့် အခြေခံနှင့် လူလတ်တန်းစားများအပေါ် ထိခိုက်မှုနှင့် ကုစားပေးနိုင်သည့် အခွင့်အလမ်းများရရှိရေး ဆွေးနွေးညှိနှိုင်းစေလိုကြောင်း၊ မူဝါဒချမှတ်သူများအား လက်ရှိ အခြေအနေမှန်ကို သိရှိနိုင်ရေး ဆောင်ရွက်ခြင်းသည် အရေးကြီးပါကြောင်း၊ အမေရိကန်စီးပွားရေးလုပ်ငန်းများအနေနှင့် ESG လို့ ခေါ်ကြသည့် ပတ်ဝန်းကျင်ထိန်းသိမ်းရေး၊ လူမှုဘဝလုံခြုံရေးနှင့် သတင်းအချက်အလက်လုံခြုံရေး (Cuber Security Data) စသည့် အချက်များကို အလေးထားဆောင်ရွက်ကြရကြောင်း၊ မြန်မာ - အမေရိကန် နှစ်နိုင်ငံစီးပွားရေး ပူးပေါင်းဆောင်ရွက်ရေးအတွက် ယခုနှစ်ဇွန်လတွင် ကျင်းပမည့် SelectUSA Investment Summit 2022 တွင် မြန်မာ့စီးပွားရေးလုပ်ငန်းရှင်များ ပါဝင်တက်ရောက်ရေးသည် အရေးကြီးပါကြောင်း အကြံပြု ဆွေးနွေးခဲ့ပါသည်။

မြန်မာသံရုံးအနေနှင့် မြန်မာ-အမေရိကန် နှစ်နိုင်ငံ ဆက်ဆံရေးနှင့် ပူးပေါင်းဆောင်ရွက်ရေးကို အလေးထားပါကြောင်း၊ အမေရိကန်သည် မြန်မာနိုင်ငံ၏ ပို့ကုန်အများဆုံးတင်ပို့သည့်ဈေးကွက်များအနက် တစ်ခုဖြစ်သည့်အပြင် အမေရိကန်နိုင်ငံ၏ ရင်းနှီးမြှုပ်နှံမှုသည် မြန်မာ့စီးပွားရေးတိုးတက်မှုအတွက် အရေးကြီးပါကြောင်း၊ အမေရိကန် စီးပွားရေးလုပ်ငန်းများသည် တာဝန်သိမှု၊ တာဝန်ခံမှု ရှိကြပြီး အဆွေတော်ဆွေးနွေးသကဲ့သို့ ESG ကို အပြည့်အဝ လိုက်နာဆောင်ရွက်သည်ကို သိရှိပါကြောင်း၊ သို့ဖြစ်၍ နှစ်နိုင်ငံ ပူးပေါင်းဆောင်ရွက်မှုများ ဆက်လက်တည်တံ့ပြီး ပိုမိုတိုးမြှင့်ဆောင်ရွက်သွားလိုပါကြောင်း၊ မြန်မာနိုင်ငံအတွက် အကျိုးရှိမည့် သတင်းအချက်အလက်များ၊ ကုန်သွယ်မှုနှင့် ရင်းနှီးမြှုပ်နှံမှုပြပွဲများ၊ ဆွေးနွေးပွဲများအား မိမိတို့ထံ အသိပေး ဖိတ်ကြားပေးစေလိုပါကြောင်း၊ SelectUSA Investment Summit 2022 တက်ရောက်နိုင်ရေးအတွက် မြန်မာ့စီးပွားရေးလုပ်ငန်းများအား အသိပေး အကြောင်းကြားထားပါကြောင်း၊ နှစ်နိုင်ငံ အကျိုးရှိမည့် ကိစ္စရပ်များ၊ ပူးပေါင်းဆောင်ရွက်မှုများ ရရှိရေးအတွက် ဆက်လက်ကြိုးစားဆောင်ရွက်သွားမည်ဖြစ်ကြောင်း ပြန်လည် ဆွေးနွေးခဲ့ပါသည်။

ခင်မြမြထွေး၊ စီးပွားရေးသံမှူး
ဝါရှင်တန်

.....

ထိုင်းနိုင်ငံ၏ စီးပွားရေးဆိုင်ရာ သတင်းများ

ထိုင်းနှင့် ဗီယက်နမ်နိုင်ငံတို့အကြား ကုန်သွယ်မှုဆိုင်ရာများ ဆွေးနွေးခြင်း

ထိုင်းနိုင်ငံနှင့် ဗီယက်နမ်နိုင်ငံတို့အကြား အစိုးရအဖွဲ့ဝင်ဝန်ကြီးများဆွေးနွေးပြီးနောက် ၂၀၂၅ ခုနှစ်တွင် နှစ်နိုင်ငံကုန်သွယ်မှုတန်ဖိုးကို အမေရိကန်ဒေါ်လာ(၂၅) ဘီလီယံအထိမြှင့်တင်သွားရန်ရည်မှန်းထားကြကြောင်း သိရှိရပါသည်။

ထိုင်းနိုင်ငံနှင့် ဗီယက်နမ်နိုင်ငံတို့အကြား လေးကြိမ်မြောက် ကုန်သွယ်မှုဆိုင်ရာပူးတွဲကော်မတီ အစည်းအဝေးကိုကျင်းပခဲ့ပြီးနောက် စီးပွားရေးနှင့် ကူးသန်းရောင်းဝယ်ရေးဝန်ကြီးဌာနဝန်ကြီးမစ္စတာဂျူရင်က ဗီယက်နမ်စက်မှုလုပ်ငန်းနှင့် ကုန်သွယ်ရေးဝန်ကြီး Nguyen Hong Dien နှင့် ဆွေးနွေးရာတွင် နှစ်နိုင်ငံကုန်သွယ်မှုကို၂၀၂၅ ခုနှစ်တွင် အမေရိကန်ဒေါ်လာ(၂၅) ဘီလီယံအထိ

တိုးမြှင့်သွားရန် မျှော်မှန်းခဲ့ကြကြောင်း ပြောကြားလိုက်ပါသည်။ အဆိုပါ ပူးတွဲကော်မတီအစည်း အဝေးကို ထိုင်းနိုင်ငံတွင်ကျင်းပခဲ့ခြင်း ဖြစ်ပါသည်။

၂၀၂၁ ခုနှစ်တွင် ဗီယက်နမ်နိုင်ငံသည် အာဆီယံတွင် ထိုင်းနိုင်ငံ၏ ဒုတိယအကြီးမားဆုံး ကုန်သွယ်ဖက်နိုင်ငံဖြစ်ကြောင်း၊ တရုတ်၊ ဂျပန်၊ အမေရိကန်၊ အီးယူနှင့်မလေးရှားတို့ပြီးပါက ကမ္ဘာ ပေါ်တွင် ထိုင်းနိုင်ငံ၏ ဆဌမမြောက်အကြီးမားဆုံး ကုန်သွယ်ဖက်နိုင်ငံဖြစ်ကြောင်း သိရှိရပါသည်။ ယမန်နှစ်က နှစ်နိုင်ငံကုန်သွယ်မှုအနေဖြင့် အမေရိကန်ဒေါ်လာ(၁၉.၅) ဘီလီယံအထိ ရှိခဲ့ကြောင်း၊ ၎င်းမှာ ၂၀၂၀ ခုနှစ်ကထက်(၁၇.၃%) တိုးတက်ခဲ့ခြင်းဖြစ်ကြောင်း၊ အဆိုပါ ကုန်သွယ်မှုပမာဏတွင် ထိုင်းနိုင်ငံမှ ဗီယက်နမ်နိုင်ငံသို့ ပို့ကုန်တင်ပို့မှုမှာ အမေရိကန်ဒေါ်လာ(၁၂.၅) ဘီလီယံရှိခဲ့ပြီး(၁၂.၃%) တိုးတက်ခဲ့ခြင်းဖြစ်ကြောင်း၊ ဗီယက်နမ်နိုင်ငံမှ သွင်းကုန်တင်သွင်းမှုမှာအမေရိကန်ဒေါ်လာ(၆.၉၃) ဘီလီယံရှိခဲ့ပြီး၎င်းမှာ (၂၇.၆%) တိုးတက်ခဲ့ခြင်းဖြစ်ကြောင်း သိရှိရပါသည်။

ထိုင်းနိုင်ငံမှ ဗီယက်နမ်နိုင်ငံသို့ တင်ပို့သည့်ပို့ကုန်များအနက် အရေးကြီးသည့်ပို့ကုန်များ တွင် မော်တော်ကားများနှင့် မော်တော်ကားအစိတ်အပိုင်းများ၊ ပလပ်စတစ်ကော်စွေများ၊ သန့်စင်ပြီး ဆီများ၊ ဓါတုဗေဒပစ္စည်းများ၊ လေအေးပေးစက်များနှင့် အစိတ်အပိုင်းများပါဝင်ကြပြီး၊ ဗီယက်နမ် နိုင်ငံမှတင်သွင်းသည့် အဓိကသွင်းကုန်ပစ္စည်းများတွင် လျှပ်စစ်ပစ္စည်းအသုံးအဆောင်များ၊ ရေနံစိမ်း လျှပ်စစ်နှင့် စက်ပစ္စည်းကရိယာအစိတ်အပိုင်းများ၊ စတီးနှင့် စတီးထုတ်ကုန်ပစ္စည်းများ၊ ဓါတုဗေဒ ပစ္စည်းများတို့ ပါဝင်ကြောင်း သိရှိရပါသည်။

မစ္စတာဂျူရင်၏အဆိုအရ ထိုင်းနိုင်ငံအနေဖြင့် ဗီယက်နမ်နိုင်ငံ၏ နယ်စပ်စစ်ဆေးရေး ဂိတ်မှတစ်ဆင့် တရုတ်နိုင်ငံ Youyiguan နယ်စပ်စစ်ဆေးရေးဂိတ်သို့ ထိုင်းနိုင်ငံ၏ သစ်သီးဝလံများ တင်ပို့မှုအပေါ် အဆင်ပြေစေရေး ကူညီဆောင်ရွက်ပေးရန် ၎င်းအနေဖြင့် တောင်းဆိုထားကြောင်း သိရှိရပါသည်။

ထိုင်းနိုင်ငံအနေဖြင့် တရုတ်နိုင်ငံTongxing နယ်စပ်စစ်ဆေးရေးဂိတ် ပြန်လည်ဖွင့်လှစ် ချိန်တွင် တရုတ်နိုင်ငံ Youyiguan နယ်စပ်စစ်ဆေးရေးဂိတ်အပြင် Pingxiang မီးရထားစစ်ဆေးရေး ဂိတ်ကိုလည်းအချိန်နှင့် တပြေးညီဖွင့်လှစ်ပေးနိုင်ရေး ဗီယက်နမ်နိုင်ငံအနေဖြင့် ကူညီဆောင်ရွက်ပေး ရန်တောင်းဆိုထားကြောင်း သိရှိရပါသည်။

ဝန်ကြီးမစ္စတာဂျူရင်က တရုတ်နိုင်ငံသို့ ထိုင်းထုတ်ကုန်များတင်ပို့ရာတွင် ပျက်ဆီးမှုများ ကိုရှောင်ရှားနိုင်စေရေးနှင့် တင်ပို့မှုအရှိန်မြှင့်တင်နိုင်ရန်အတွက် တရုတ်နှင့် ဗီယက်နမ်နိုင်ငံများမှ ဖြင့် အစိမ်းရောင်လမ်း(Green Lanes)များကို တောင်းခံထားကြောင်း ပြောကြားခဲ့ပါသည်။

တရုတ် အာဏာပိုင်များအနေဖြင့် Zero-Covid မူဝါဒနှင့်အညီ တရုတ်နိုင်ငံအတွင်းသို့ ဝင်ရောက်လာသော ထိုင်းသစ်သီးဝလံကွန်တိန်နာများကို ၎င်းတို့၏နယ်စပ်စစ်ဆေးရေးဂိတ်များတွင် တင်းကြပ်စွာ စစ်ဆေးလျက်ရှိနေဆဲဖြစ်ကြောင်း၊ စစ်ဆေးရေးလုပ်ငန်းစဉ်သည် တင်ပို့မှုအပေါ် နှောင့် နှေးစေကြောင်းနှင့် တစ်ခါတစ်ရံ သစ်သီးဝလံ ပျက်ဆီးမှုများရှိနေကြောင်း သိရှိရပါသည်။

ထိုင်းနိုင်ငံအနေဖြင့် ဗီယက်နမ်နိုင်ငံတွင် ကျင်းပမည့် ထိုင်းကုန်စည်ပြပွဲများအား ကူညီ ပေးရန်တောင်းဆိုထားကြောင်း၊ အထူးသဖြင့်မေလ(၂၀-၂၂) ရက်နေ့အထိ Can Tho တွင်ကျင်းပ မည့်ကုန်စည်ပြပွဲနှင့် ဇွန်လ(၁၆-၁၉) ရက်နေ့အထိ Quang Ninth တွင်ကျင်းပသွားမည့် Mini Thailand and Week Events ကုန်စည်ပြပွဲတို့အတွက် ဖြစ်ကြောင်းသိရှိရပါသည်။

ထိုင်းနိုင်ငံအနေဖြင့် ဗီယက်နမ်နိုင်ငံတွင် သန့်ရှင်းသောစွမ်းအင်အတွက် ရင်းနှီးမြှုပ်နှံမှု များကို ပံ့ပိုးဆောင်ရွက်သွားမည်ဖြစ်သကဲ့သို့ ဗီယက်နမ်လုပ်သားများအား ထိုင်းနိုင်ငံသို့ ပံ့ပိုးပေးရေး၊ လက်ရှိငါးဖမ်းလုပ်ငန်းနှင့် ဆောက်လုပ်ရေးကဏ္ဍများတွင် လုပ်ကိုင်နေသော လုပ်သားများကို ပံ့ပိုး ကူညီရေးများကို ဆောင်ရွက်သွားမည်ဖြစ်ကြောင်း သိရှိရပါသည်။

ထိုင်းနိုင်ငံအနေဖြင့် ထိုင်းနိုင်ငံထွက် Lamphun golden dried Longan လောင်ဂ်သီး အတွက် ဗီယက်နမ်တွင် ပထဝီဝင်အမှတ်အသားဆိုင်ရာ မှတ်ပုံတင်နိုင်ရေး ကူညီပေးရန်တောင်း ဆိုထားကြောင်း၊ ဗီယက်နမ်နိုင်ငံမှ ထိုင်းနိုင်ငံအား ဗီယက်နမ်နိုင်ငံထွက် သစ်သီးဝလံများဖြစ်သည့် ကျွဲကောသီး၊ ဩဇာသီး၊ ဖျော်ရည်သီး၊ (Star Apple)နှင့် ကြက်မောက်သီးတို့အား ထိုင်းနိုင်ငံသို့ အရှိန်မြှင့်တင်တင်သွင်းနိုင်ရေး ကူညီပေးခြင်းအားဖြင့် နှစ်နိုင်ငံကုန်သွယ်မှုလိုငွေ ဖြစ်ပေါ်နေမှုအား ကိုင်တွယ် ဖြေရှင်းဆောင်ရွက်သွားကြရန် ထိုင်းနိုင်ငံသို့တောင်းဆိုထားကြောင်း သိရှိရပါသည်။

Bangkok Post

လွင်မျိုးဇော်၊ စီးပွားရေးသံမှူး

ဗန်ကောက်

.....

ကော်မတီအနေဖြင့် e-commerce လုပ်ငန်းစီမံချက်မူကြမ်းကို အတည်ပြုခြင်း (ထိုင်းနိုင်ငံ)

ထိုင်းအစိုးရအနေဖြင့် ၎င်း၏ e-commerce ဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်မှုစီမံကိန်းကို ၂၀၂၇ ခုနှစ်တွင် e-commerce မှနေ၍ ဝင်ငွေဘတ်(၇.၁) ထရီလီယံကျော် ရရှိနိုင်ရေး တိုးမြှင့်ဆောင်ရွက်သွားရန် ရည်မှန်းထားပြီး နှစ်စဉ်ပျမ်းမျှတိုးတက်မှုနှုန်း (၁၀%) အထိတိုးမြှင့်သွားရန် ရည်မှန်းထားကြောင်း သိရှိရပါသည်။

(၂၁.၄.၂၀၂၂) ရက်နေ့က ကျင်းပခဲ့သော ၂၀၂၂ ခုနှစ် e-commerce ကော်မတီအစည်းအဝေးတွင် ဥက္ကဋ္ဌအဖြစ်ဆောင်ရွက်ခဲ့သည့် စီးပွားရေးနှင့် ကူးသန်းရောင်းဝယ်ရေးဝန်ကြီးဌာန ဒုတိယဝန်ကြီး Samalapa က အဆိုပါအဖွဲ့သည် အမျိုးသား e-commerce ဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်ရေးလုပ်ငန်းစီမံချက်ဒုတိယအဆင့်(၂၀၂၃-၂၀၂၇) ကိုအတည်ပြုခဲ့ကြောင်း၊ ပထမအဆင့်မှာ(၂၀၂၁-၂၀၂၂) အထိဖြစ်ကြောင်း သိရှိရပါသည်။

ပထမအဆင့်တွင် အစိုးရအနေဖြင့် ယခုနှစ်အတွက် e-commerce ဝင်ငွေကို ဘတ်ငွေ (၅.၃၅) ထရီလီယံအထိ တိုးမြှင့်သွားရန် ရည်မှန်းခဲ့ကြကြောင်း၊ SMEs လုပ်ငန်းများ၏ e-commerce ဝင်ငွေကို တစ်နှစ်လျှင်အနည်းဆုံး(၅%)တိုးမြှင့်သွားရန်ဖြစ်ကြောင်း၊ ၂၀၂၁ ခုနှစ်မှ ၂၀၂၂ ခုနှစ်အတွင်း ပြည်ပနယ်စပ်ဖြတ်ကျော် e-commerce ဝင်ငွေကို အနည်းဆုံး(၅%) တိုးမြှင့်ပေးရန်ရည်ရွယ်ထားကြောင်း သိရှိရပါသည်။

အဆိုပါစီမံချက်သည် အစိုးရနှင့် ပုဂ္ဂလိကတို့အကြား e-commerce အချက်အလက်များကိုချိတ်ဆက်ပေးရန်မျှော်မှန်းသည်အပြင်၊ တိုင်းပြည်၏ကြီးမားသောဒေတာ အချက်အလက် Big Data analysis ဆန်းစစ်လေ့လာမှု၏ စွမ်းဆောင်ရည်တိုးတက်လာစေရန် မျှော်မှန်းထားကြောင်း သိရှိရပါသည်။

အဆိုပါစီမံချက်ဖြင့် စီးပွားရေးဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်မှုဦးစီးဌာနမှတစ်ဆင့် e-commerce အော်ပရေတာများကို တစ်နှစ်လျှင်အနည်းဆုံး(၁၀,၀၀၀) ဦးအထိ မှတ်ပုံတင်စေလိုကြောင်း သိရှိရပါသည်။ ပထမအဆင့်သည် ပြည်နယ်(၂၀)၊ ဝန်ကြီးဌာန(၈) ခုနှင့် ပုဂ္ဂလိကကဏ္ဍတို့အကြား ပေါင်းစည်းမှုကို မြှင့်တင်သွားရန် ရည်ရွယ်ထားကြောင်း သိရှိရပါသည်။ Electronic Transactions Development Agency ၏ အချက်အလက်များအရ ထိုင်းနိုင်ငံ၏ e-commerce တန်ဖိုးမှာ ၂၀၂၁ ခုနှစ်တွင် ဘတ်ငွေ(၄.၀၁) ထရီလီယံရှိကြောင်း၊ ၎င်းမှာ၂၀၂၀ ခုနှစ်ကရှိခဲ့သော (၃.၇၈) ထရီလီယံထက်(၆.၀၈%) တိုးခဲ့ကြောင်း သိရှိရပါသည်။

၂၀၂၂ ခုနှစ်တွင် စီးပွားရေးနှင့် ကူးသန်းရောင်းဝယ်ရေးဝန်ကြီးဌာနက SMEs များအပါအဝင် ရပ်ရွာလူမှုအသင်းအဖွဲ့များ၊ လယ်သမားများ၏ ကုန်သွယ်မှုယှဉ်ပြိုင်နိုင်စွမ်းကို ဆက်လက်၍ အားကောင်းအောင်စီစဉ်ထားပြီး မညီမျှမှုများကို လျှော့ချကာအခြေခံလူတန်းစား စီးပွားရေးဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်စေရန် ဆောင်ရွက်သွားမည်ဖြစ်ကြောင်း သိရှိရပါသည်။

အွန်လိုင်းပလက်ဖောင်းများနှင့် စီးပွားရေးဆိုင်ရာတွေ့ဆုံမှုများမှတစ်ဆင့် BCG ဟုခေါ်သည့် ဇီဝ(Bio)၊ Circular နှင့် အစိမ်းရောင်စီးပွားရေး (Green Economy) ဆိုင်ရာ ထုတ်ကုန်များအတွက် ဈေးကွက်ချဲ့ထွင်မှုမှနေ၍ ပြည်ပစားသုံးသူများ၏ ယုံကြည်မှု အကျိုးအမြတ်ရရှိစေရေးနှင့် တင်ဆောင်ရွက်ခြင်းဖြင့် ကောင်းမွန်သည့်အမျိုးသားပုံရိပ်ကို တည်ဆောက်နိုင်ရေး အဓိကအာရုံစိုက်ထားကြောင်း သိရှိရပါသည်။

စီမံကိန်း၏ ဒုတိယအဆင့်တွင် လူအင်အား၊ နိုင်ငံသားများနှင့် ဒီဂျစ်တယ်စွန့်ဦးတီထွင်သူများ ဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်ရေးကို ရည်မှန်းထားကြောင်း၊ e-commerce ဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်စေရေးအတွက် အထောက်အကူဖြစ်စေမည့် သဘာဝပတ်ဝန်းကျင်အဆင့်မြှင့်တင်ရေး၊ ယုံကြည်မှုများမြှင့်တင်ခြင်း၊ အွန်လိုင်းပလက်ဖောင်းနှင့် ပြည်တွင်းနှင့် နယ်စပ်ဖြတ်ကျော်ကုန်သွယ်မှုများတွင် အွန်လိုင်းကုန်သွယ်မှုမြှင့်တင်ရေးတို့ပါဝင်ကြောင်း သိရှိရပါသည်။

Bangkok Post

လွင်မျိုးဇော်၊ စီးပွားရေးသံမှူး
ဗန်ကောက်

ယခုနှစ်တွင် ထိုင်းနိုင်ငံအနေဖြင့် ပြည်ပသို့လုပ်သား(၅၀,၀၀၀) စေလွှတ်ရန် ရှိနေခြင်း

ကမ္ဘာလုံးဆိုင်ရာ ကိုဗစ်-၁၉ အခြေအနေ တိုးတက်ကောင်းမွန်လာပြီးသည့်နောက် ယခုနှစ်အတွင်း ထိုင်းနိုင်ငံအနေဖြင့် ပြည်ပသို့ အလုပ်သမား(၅၀,၀၀၀) စေလွှတ်သွားရန် အလုပ်သမားဝန်ကြီးဌာနက ရည်မှန်းထားကြောင်း သိရှိရပါသည်။

ဝန်ကြီးဌာနနှင့် အလုပ်သမားအကျိုးဆောင်ကုမ္ပဏီ(၁၂၇) ခုတို့အကြား မကြာသေးမီက ကျင်းပပြုလုပ်ခဲ့သော အစည်းအဝေးတွင် အဆိုပါရည်မှန်းချက်အား လူသိရှင်ကြားထုတ်ပြန်ခဲ့ခြင်း

ဖြစ်ကြောင်း အလုပ်အကိုင်ရရှိရေးဌာန Department of Employment (DOE) ရုံး၏ အဆိုအရသိရှိရပါသည်။

အဆိုပါအစည်းအဝေးသို့ အလုပ်အကိုင်ရရှိရေးဌာန Department of Employment (DOE) ရုံး၏ ညွှန်ကြားရေးမှူးချုပ် Pairoj Chotikasathien လည်းတက်ရောက်ခဲ့ကြောင်း သိရှိရပါသည်။ ကိုဗစ်-၁၉ ကပ်ရောဂါကြောင့် နိုင်ငံအများအပြားအနေဖြင့် ၎င်းတို့၏ အလုပ်သမားတင်သွင်းရန် အစီအစဉ်များကိုနှောင့်နှေးစေခဲ့ပြီး ခရီးသွားလာခွင့်ဆိုင်ရာ ကန့်သတ်ချက်များကို ချမှတ်ခဲ့ကြကြောင်း သိရှိရပါသည်။

သို့သော်လည်း ယခုအခါတွင် ကန့်သတ်ချက်များကို ကြီးမားစွာဖြေလျှော့ပေးခဲ့ကြကြောင်း၊ ထိုင်းနိုင်ငံအနေဖြင့် အလုပ်သမားအများအပြားအား ပြန်လည်စတင်တင်ပို့ရန်စီစဉ်ထားကြောင်းသိရှိရပါသည်။ အလုပ်သမားဝန်ကြီးဌာနအနေဖြင့် ယခုနှစ်တွင် ပြည်ပသို့အလုပ်သမား (၅၀,၀၀၀) ခန့်စေလွှတ်ရန် ရည်မှန်းထားကြောင်း သိရှိရပါသည်။

အဆိုပါကိစ္စနှင့် ပတ်သက်၍အစည်းအဝေးတွင် အမြင်ချင်းဖလှယ် ဆွေးနွေးခဲ့ကြကြောင်း အစည်းအဝေးတွင် ထိုင်းရွှေ့ပြောင်းအလုပ်သမားများအတွက် လူမှုဖူလုံရေးနှင့် တရားဥပဒေဆိုင်ရာ အကာအကွယ်ပေးရေးကဏ္ဍများ ဆွေးနွေးခဲ့ကြပြီး အဆိုပါကဏ္ဍများအနေဖြင့် တိုးတက်လာလိမ့်မည်ဖြစ်ကြောင်း၊ အစိုးရအနေဖြင့် ပြည်ပသို့လုပ်သားတင်ပို့မှုကို တိုးချဲ့ဆောင်ရွက်ရန် အစီအစဉ်ရှိကြောင်း သိရှိရပါသည်။

သံတမန်ဆက်ဆံရေး ပုံမှန်ပြန်ဖြစ်ပြီးနောက် ဆော်ဒီအာရေးဗျနိုင်ငံ၊ ဂျပန်နိုင်ငံများနှင့် အလုပ်သမားတင်ပို့မှုဆိုင်ရာ သဘောတူညီချက်များကို လက်မှတ်ရေးထိုးခဲ့ကြောင်း သိရှိရပါသည်။ တစ်ချိန်တည်းမှာပင် ဩစတြေးလျနိုင်ငံနှင့် လယ်ယာလုပ်ငန်းဗီဇာအစီအစဉ်တစ်ခုကိုလည်း လုပ်ဆောင်နေကြောင်း၊ အာရပ်စော်ဘွားများပြည်ထောင်စုနှင့် အလုပ်သမားတင်ပို့မှု အစီအစဉ်များကိုလည်း အကောင်အထည်ဖော်ဆောင်ရွက်လျက်ရှိနေကြောင်း သိရှိရပါသည်။

အွန်လိုင်းတွင် မှားယွင်းသော အလုပ်ကြော်ငြာများဖြင့် လိမ်လည်လုပ်ဆောင်မှုများလည်း များပြားနေကြောင်း Mr.Suchart က မှတ်ချက်ပြုပြောကြားခဲ့ကြောင်း သိရှိရပါသည်။ အခြားသော တိုင်းပြည်များတွင် အင်တာနက်မှ လိမ်လည်လှည့်ဖျားသည့်ဂိုဏ်းဖြင့် လူအများသည် လိမ်လည်လှည့်စားမှုများကို ခံနေရကြောင်း သိရှိရပါသည်။

Bangkok Post
လွင်မျိုးဇော်၊ စီးပွားရေးသံမှူး
ဗန်ကောက်

ကားအစိတ်အပိုင်းများ၏ အကျပ်အတည်းကြောင့် ကားတင်ပို့မှုထိခိုက်ခဲ့ခြင်း (ထိုင်းနိုင်ငံ)

ရုရှား-ယူကရိန်း အကျပ်အတည်းကြောင့် ကားအစိတ်အပိုင်းများနှင့် ဆီမီးကွန်ဒတ်တာ များပြတ်လပ်မှုဖြစ်ပေါ်ခဲ့ကာ ထိုင်းနိုင်ငံ၏ မော်တော်ကားပြည်ပတင်ပို့မှုသည် မတ်လတွင် နှစ်အလိုက်၌(၁၀.၂%) ကျဆင်းခဲ့ပြီး အစီးရေ(၉၃,၈၉၀) သာ ပြည်ပသို့တင်ပို့နိုင်ခဲ့ကြောင်း ထိုင်းစက်မှုလုပ်ငန်းရှင်များအသင်းချုပ်(FTI) ၏ အဆိုအရသိရှိရပါသည်။ အဆိုပါ မော်တော်ကားပစ္စည်းများ ပြတ်လပ်မှုကြောင့်ဩစတြေးလျနိုင်ငံ၊ ဥရောပနှင့် အာရှဈေးကွက်များသို့ မော်တော်ကားမော်ဒယ်များစွာ တင်ပို့မှု အပေါ်သက်ရောက်မှုရှိခဲ့ကြောင်း FTI ၏ ဒုတိယဥက္ကဋ္ဌနှင့် မော်တော်ကားကလပ်အသင်း၏ ပြောရေး ဆိုခွင့်ရှိသူ Surapong ကပြောကြားခဲ့ကြောင်း သိရှိရပါသည်။

ရုန်ဟိုင်းတွင် ကိုဗစ်-၁၉ lockdown ချထားခြင်းသည် မော်တော်ကား အစိတ်အပိုင်းများ ပြတ်လပ်မှု၏နောက်ကွယ်မှ အစိတ်အပိုင်းတစ်ခုဖြစ်ကြောင်း၊ နောက်ဆုံးတွင် မော်တော်ကားလုပ်ငန်း၏ ကမ္ဘာ့ထောက်ပံ့ရေးကွင်းဆက်ကို ထိခိုက်စေခဲ့ကြောင်း သိရှိရပါသည်။ ထိုင်းနိုင်ငံနှင့် ကမ္ဘာ့ဈေးကွက်သို့ မော်တော်ယာဉ်အစိတ်အပိုင်းများ ထောက်ပံ့ပေးနေသည့် အဓိကစက်ရုံ(၂) ခုရှိနေကြောင်း၊ မိမိတို့အနေဖြင့် ကပ်ရောဂါမှာ မကြာမီပြန်လည်ကောင်းမွန်လာမည်ဟု မျှော်လင့်ကြောင်း မစွတာ ဆူရာပေါင်၏ အဆိုအရ သိရှိရပါသည်။

FTI အနေဖြင့် ရုရှား-ယူကရိန်း အကျပ်အတည်းကြောင့် ထိုင်းနိုင်ငံရှိ မော်တော်ကား ထုတ်လုပ်သူများအပေါ် သက်ရောက်မှုများကို အနီးကပ်စောင့်ကြည့်လေ့လာလျက်ရှိနေကြောင်း၊ အဆိုပါ အကျပ်အတည်းက မော်တော်ကားတပ်ဆင်မှုအတွက် လိုအပ်သော အစိတ်အပိုင်းများ၏ ထောက်ပံ့ ပို့ဆောင်မှုအတွက် အရေးကြီးကြောင်း သိရှိရပါသည်။

FTI ၏အဆိုအရ ယခုနှစ် ဇန်နဝါရီလမှ မတ်လအထိ မော်တော်ကားပြည်ပသို့တင်ပို့မှုမှာ ယခင်နှစ်ကထက်(၅.၈၁%) ကျဆင်းခဲ့ကြောင်း၊ တင်ပို့မှုအနေဖြင့် နှစ်အလိုက်တွင်အစီးရေ(၂၄၃,၁၂၄) စီးရှိကြောင်း၊ ပို့ကုန်တင်ပို့မှုတန်ဖိုးအနေဖြင့်(၀.၈၆%) မြင့်တက်ခဲ့ပြီး ပို့ကုန်တန်ဖိုးအနေဖြင့် ဘတ်ငွေ(၁၄၄.၁၆) ဘီလီယံရှိခဲ့ကြောင်း၊ သို့ရာတွင် ဖေဖော်ဝါရီလနှင့် နှိုင်းယှဉ်ပါက မတ်လတွင် မော်တော်ကားတင်ပို့မှုအစီးရေမှာ(၁၈%) မြင့်တက်ခဲ့ကြောင်း သိရှိရပါသည်။

မတ်လတွင် ပြည်တွင်းကားအရောင်းမှာ နှစ်အလိုက်တွင်(၉.၁%) တိုးတက်ခဲ့ပြီး အစီးရေ (၈၇,၂၄၅) စီးရောင်းချခဲ့ကြောင်း၊ ၎င်းမှာ ဖေဖော်ဝါရီလထက်(၁၇.၁၂%) တိုးတက်ခဲ့ခြင်းဖြစ်ကြောင်း သိရှိရပါသည်။

ဇန်နဝါရီလမှ မတ်လအထိ ပြည်တွင်းကားအရောင်းမှာ(၁၉%) တိုးတက်ခဲ့ပြီး နှစ်အလိုက် တွင်အစီးရေ(၂၃၁,၁၈၉) စီးရှိခဲ့ကြောင်း သိရှိရပါသည်။ ထိုသို့တိုးတက်လာမှုမှာ ကိုဗစ်-၁၉ နှင့်ပတ် သက်၍ ဖြေလျှော့ဆောင်ရွက်ပေးခဲ့မှုများ၊ လျှပ်စစ်ကားအရောင်းမြှင့်တင်ရန် လျှပ်စစ်ကား Ev များကို မက်လုံးများပေးသည့် အစီအစဉ်များနှင့် အပြည်ပြည်ဆိုင်ရာ မော်တော်ကားပြပွဲတို့အား ကျင်းပခဲ့ ခြင်းတို့ကြောင့်ဖြစ်ကြောင်း သိရှိရပါသည်။ မောင်းထောင်းထာနီ Impact Challenger Hall ၌ (၁၂) ရက်ကြာကျင်းပခဲ့သည့် အပြည်ပြည်ဆိုင်ရာမော်တော်ကားပြပွဲသည် ဧပြီလ(၃) ရက်နေ့တွင် ပြီးဆုံးခဲ့ ကြောင်း သိရှိရပါသည်။

မတ်လတွင် ထိုင်းနိုင်ငံ၏ မော်တော်ကားထုတ်လုပ်မှုမှာ(၆.၂၅%) တိုးတက်ခဲ့ကြောင်းနှင့် ထုတ်လုပ်မှုအစီးရေအနေဖြင့် နှစ်အလိုက်တွင်(၁၇၂,၆၇၁) စီး ရှိခဲ့ကြောင်း သိရှိရပါသည်။ ဇန်နဝါရီလ မှမတ်လအထိ မော်တော်ကားထုတ်လုပ်မှုမှာ နှစ်အလိုက်တွင်(၃.၀၆%) တိုးတက်ခဲ့ပြီး အစီးရေအား ဖြင့်(၄၈၀,၀၇၈) စီး ရှိခဲ့ကြောင်း သိရှိရပါသည်။ ၎င်းတို့အနက်(၃၂%) မှာ ဗန်ကောက်အပြည်ပြည် ဆိုင်ရာမော်တော်ကားပြပွဲနှင့် ဆုန်ခရန်အားလပ်ရက် ပိတ်ရက်များအတွင်း တိုးတက်လာသည့် ဝယ် လိုအားမြင့်မားမှုအပေါ် ဖြည့်ဆည်းနိုင်ရန်အတွက် ထုတ်လုပ်ခဲ့ခြင်းဖြစ်ကြောင်း သိရှိရပါသည်။

Bangkok Post

လွင်မျိုးဇော်၊ စီးပွားရေးသံမှူး၊
ဗန်ကောက်

.....

ဂျပန်နိုင်ငံ၏ စီးပွားရေးဆိုင်ရာ သတင်းများ

ဂျပန်နိုင်ငံတွင် ယန်းငွေတန်ဖိုး ကျဆင်းလာခြင်းနှင့် လောင်စာဆီဈေးနှုန်းများ မြင့်တက်လာခြင်းကြောင့် မတ်လအတွင်း ကုန်သွယ်မှုလိုငွေ ၄၂၁.၄ ဘီလီယံခန့် ရှိခဲ့

လောင်စာဆီ၊ စားနပ်ရိက္ခာနှင့် အခြားလိုအပ်သည့် ကုန်ပစ္စည်းများတင်သွင်းရာတွင် ကုန်ကျ စရိတ်များ ပိုမိုမြင့်တက်လာခြင်းကြောင့် ကြိုတင်မျှော်မှန်းထားသည်ထက် ကုန်သွယ်မှုလိုငွေပြုမှုကို ဖြစ်ပေါ်ခဲ့ကြောင်း ဂျပန်အစိုးရမှ ထုတ်ပြန်ခဲ့ခြင်းကြောင့် ဂျပန်ယန်းငွေတန်ဖိုး ကျဆင်းလာမှုအပေါ် စီးပွားရေးလုပ်ငန်းရှင်များအကြား ပိုမိုစိုးရိမ်လာကြပါသည်။

မတ်လအတွက် ဂျပန်နိုင်ငံ၏ ကုန်သွယ်မှုလိုငွေပြုမှုမှာ ယန်း ၄၂၁ ဘီလီယံကျော်(အမေရိကန်ဒေါ်လာ ၃.၂ ဘီလီယံ) ရှိပြီး ယခင်လကထက် ယန်း ၆၇၀ ဘီလီယံကျော် လျော့နည်းခဲ့သော်လည်း လွန်ခဲ့သည့်တစ်နှစ်ကျော် ၂၀၂၀ ပြည့်နှစ်တွင် ကုန်သွယ်မှုလိုငွေတန်ဖိုး ယန်း ၆၁၅ ဘီလီယံ ရရှိခဲ့မှုနှင့် နှိုင်းယှဉ်ပါက ဆန့်ကျင်ဘက် အနေအထားအဖြစ် လျော့ကျခဲ့ကြောင်း စီးပွားရေး သုတေသီများ၏ သုံးသပ်ချက်အရ သိရပါသည်။

ယန်းငွေတန်ဖိုး ကျဆင်းလာခြင်းသည် ဂျပန်ပြည်ပပို့ကုန်တင်ပို့သူများအတွက် ယှဉ်ပြိုင်မှုကို ဖြစ်ပေါ်စေပြီး ဒေါ်လာမှ ယန်းငွေသို့ လဲလှယ်ရာတွင် အမြတ်အစွန်းများ ရရှိစေပါသည်။ သို့သော် ပြည်တွင်းစားသုံးသူများနှင့် ပြည်တွင်းစီးပွားရေးလုပ်ငန်းများအတွက် ကုန်ကျစရိတ်များကိုလည်း တိုးမြှင့်လာစေပါသည်။

ဂျပန်နိုင်ငံ၏ ဘဏ္ဍာရေးဝန်ကြီး Shunichi Suzuki နှင့် အခြားသော အကြီးအကဲများသည် ဒေါ်လာဈေး အဆမတန်မြင့်တက်လာခြင်းအတွက် စိုးရိမ်ကြောင်းနှင့် ငွေလဲနှုန်းပြောင်းလဲမှုများမှာ စီးပွားရေးလုပ်ငန်းများအတွက် ဆိုးကျိုးများကို ဖြစ်ပေါ်စေကြောင်း ပြောဆိုခဲ့ပါသည်။

ကိုရိုနာဗိုင်းရပ်ကူးစက်မှုများ လျော့ကျလာပြီးနောက် ကမ္ဘာ့နိုင်ငံများအကြား ခရီးသွားလာမှုနှင့် စီးပွားရေးဆိုင်ရာကူးလူးဆက်နွယ်မှုဆိုင်ရာ ကန့်သတ်ချက်များ လျော့ချပြီးနောက်ပိုင်း မတ်လတွင် ဂျပန်နိုင်ငံ၏ သွင်းကုန်တင်သွင်းမှုများမှာ ၃၁ % မြင့်တက်လာသော်လည်း ပို့ကုန်တင်ပို့မှုများမှာ ၁၅ % ခန့်သာ မြင့်တက်လာကြောင်းသိရပါသည်။ ဂျပန်နိုင်ငံ၏ သွင်းကုန်ပမာဏ အားလုံးသည် ဂျပန်၏ စီးပွားရေးဆောင်ရွက်ချက်များ အားလုံး၏ ငါးပုံတစ်ပုံထက်လျော့နည်းသော်လည်း အဓိကတင်သွင်းသည့် ကုန်ပစ္စည်းများမှာ နိုင်ငံ၏စီးပွားရေးအတွက် အရေးပါသည့် ရေနံ၊ သဘာဝဓာတ်ငွေ့နှင့် ကျောက်မီးသွေးတို့ ဖြစ်ကြပါသည်။

ရေနံ၊ သဘာဝဓာတ်ငွေ့နှင့် ကျောက်မီးသွေး စသည့်ကုန်ပစ္စည်းများအားလုံး တင်သွင်းမှု ကုန်ကျစရိတ်သည် ပြီးခဲ့သည့်နှစ် မတ်လကထက် ၈၀ % ကျော် မြင့်တက်လာခဲ့ပြီး စားသောက်ကုန်တင်သွင်းမှုတွင် ၂၂ % နှင့် ဓာတုဗေဒပစ္စည်းများ တင်သွင်းမှုတွင် ၄၂ % ကျော်မြင့်တက် လာခဲ့ပါသည်။

တစ်ချိန်တည်းမှာပင် ဂျပန်နိုင်ငံ၏ မော်တော်ယာဉ်တင်ပို့မှုမှာ ၁.၂ % ကျဆင်းခဲ့ပြီး ပြည်ပသို့ တင်ပို့ခဲ့သည့် မော်တော်ယာဉ်အရေအတွက်မှာ ၁၄ % ကျော် ကျဆင်းခဲ့ပါသည်။ မော်တော်ယာဉ်ထုတ်လုပ်သူများနှင့် အခြားစက်ပစ္စည်း ထုတ်လုပ်သူများသည် ကူးစက်ရောဂါ၏ သက်ရောက်မှု

ကြောင့် ထုတ်လုပ်မှုတွင် အရေးပါသည့် ကွန်ပျူတာချိပ်စစ်ပြားများ (chips) ပြတ်လပ်မှုကြောင့် အချို့သော ကုန်ထုတ်လုပ်ငန်းများမှာ ရပ်ဆိုင်းထားရပါသည်။

စီးပွားရေးသုတေသီများက အဆိုပါအကျပ်အတည်းများ လျော့ပါးသွားသည်နှင့် တပြိုင်နက် ဂျပန်ပို့ကုန်များမှာ ပြန်လည်တိုးတက်လာမည်ဟု ခန့်မှန်းကြသော်လည်း မတ်လအတွင်း ပို့ကုန် အမှာစာများ ကျဆင်းသွားခဲ့ကြောင်း၊ ကိန်းဂဏန်းအချက်အလက်များအရ လက်ရှိဧပြီလ၌လည်း ပို့ကုန်တိုးတက်မှုမှာ အားနည်းနေဆဲဖြစ်ကြောင်း စီးပွားရေး သုတေသနဆောင်ရွက်သည့် Capital Economics မှ Tom Learmouth က သုံးသပ်ပြောကြားခဲ့ပါသည်။

ရင်းမြစ်။ The Japan Today
နန္ဒာဝင်း၊ စီးပွားရေးသံမှူး
တိုကျို

.....

ဂျပန်နိုင်ငံတဝှမ်း နိုင်ငံတကာလေကြောင်းလိုင်း ခရီးစဉ်လက်မှတ် ကြိုတင်မှာယူမှုများပြားလာခြင်းသည် လေကြောင်းလိုင်းများ ပြန်လည် ကောင်းမွန်လာသည့် လက္ခဏာဖြစ်ကြောင်း ပြသ

လာမည့်ဧပြီလကုန်မှ မေလဆန်းအထိ ဂျပန်နိုင်ငံ၏ Golden Week အားလပ်ရက်ရှည် ကာလအတွင်း နိုင်ငံတကာလေကြောင်းလိုင်းခရီးစဉ်များအတွက် ကြိုတင်စာရင်းပေး မှာယူမှုများ မြင့်တက်လာခြင်းသည် လေကြောင်းလိုင်းများ အသုံးပြုကာ ခရီးသွားလာမှုကဏ္ဍတွင် အခြေအနေ ပြန်လည်ကောင်းမွန်လာခြင်းကို ပြသနေကြောင်း ဂျပန်လေကြောင်းလိုင်း ကုမ္ပဏီကြီးများ၏ထုတ် ပြန်သောအချက်အလက်များအရ သိရပါသည်။

ပြီးခဲ့သည့်မတ်လအတွင်း ပြည်တွင်း၌ ချမှတ်ထားသည့် အစိုးရ၏ကိုရိုနာဗိုင်းရပ်စ် ကူးစက် ရောဂါထိန်းချုပ်ရေးအရေးပေါ်အစီအမံများ ရုတ်သိမ်းခဲ့ပြီးနောက် ဧပြီလ ၂၉ ရက်နေ့မှ မေလ ၈ ရက် နေ့အထိ Golden Week အားလပ်ရက်ရှည်အတွင်း ခရီးသွားလာရန် ပြည်တွင်းလေကြောင်း ခရီးစဉ် များတွင် ကြိုတင်မှာယူမှုဦးရေသည် ၂,၂၁၇,၄၇၀ အထိရှိရာ ၆၅ % ခန့်မြင့်တက်လာခဲ့ကြောင်း သိရ ပါသည်။

Japan Airlines များ၏ ပြည်တွင်းလေကြောင်းခရီးစဉ်များတွင် ကြိုတင်မှာယူမှုများသည် နှစ်ဆတိုးလာသည့်အတွက် ကူးစက်ရောဂါမပြန့်ပွားမီ ၂၀၁၉ ခုနှစ်တွင် ရှိခဲ့သည့်အနေအထား၏ ၇၅ % ခန့်အထိ ရောက်ရှိလာခဲ့ပြီး ANA Holdings Inc. ၏ All Nippon Airways တွင် ကြိုတင်စာရင်းပေး သွင်းမှာယူမှုများမှာ ၄၆.၉ % အထိ မြင့်တက်လာခဲ့ကြောင်း သိရပါသည်။

ထို့အပြင် ကမ္ဘာ့နိုင်ငံအတော်များများ၌ ကိုရိုနာကူးစက်ရောဂါထိန်းချုပ်ရေး ကန့်သတ်ချက် အစီအမံများ ဖြေလျှော့ပေးလိုက်သည့်အတွက် ဂျပန်နိုင်ငံ၏ Golden Week အားလပ်ရက်ရှည် ကာလအတွင်း နိုင်ငံတကာခရီးစဉ်များအတွက် လေယာဉ်လက်မှတ်မှာယူမှုများမှာ ၅ ဆနီးပါးမြင့် တက်သွားကြောင်း သိရပါသည်။

ဂျပန်နိုင်ငံနှင့် ဟာဝိုင်ယီဒေသအကြား Japan Airlines လေကြောင်းလိုင်းခရီးစဉ်များတွင် ကြိုတင်လက်မှတ်မှာယူမှုများသည် ကိုးဆတိုးလာကြောင်း၊ နိုင်ငံတကာလေကြောင်းလိုင်းများတွင် ကြိုတင်မှာယူမှုများ မြင့်တက်လာခြင်းသည် ပြည်ပလေကြောင်းလိုင်းခရီးစဉ်များ အခြေအနေ ကောင်းလာခြင်းကို ပြသနေကြောင်း Japan Airlines မှ တာဝန်ရှိသူမှ ဧပြီလ ၂၂ ရက်နေ့တွင် ပြော ကြားခဲ့ပါသည်။

ရင်းမြစ်။ The Japan Times
နန္ဒာဝင်း၊ စီးပွားရေးသံမှူး
တိုကျို

.....
ငွေကြေးတန်ဖိုး ပြောင်းလဲမှုများနှင့်ပတ်သက်၍ ဂျပန်နှင့် အမေရိကန် ပူးပေါင်းဆောင်ရွက်သွားရန် သဘောတူခဲ့ကြ

ဂျပန်နိုင်ငံ၏ ဘဏ္ဍာရေးဝန်ကြီး Suzuki Shunichi နှင့် အမေရိကန် ဘဏ္ဍာရေးဝန်ကြီး Janet Yellen တို့သည် နှစ်နိုင်ငံအကြား ငွေကြေးတန်ဖိုး ပြောင်းလဲမှုများနှင့် ပတ်သက်၍ နီးကပ်စွာ ပူးပေါင်းဆောင်ရွက်သွားရန် သဘောတူခဲ့ကြကြောင်း သိရပါသည်။

ဝါရှင်တန်တွင် ကျင်းပနေသည့် G20 အဖွဲ့ဝင်နိုင်ငံများမှ ဘဏ္ဍာရေးဝန်ကြီးများနှင့် ဗဟို ဘဏ်ဥက္ကဋ္ဌများပါဝင်သည့် အစည်းအဝေး၏ ဆက်စပ်အစည်းအဝေးအဖြစ် အမေရိကန်နှင့် ဂျပန် ဘဏ္ဍာရေးဝန်ကြီးနှစ်ဦးတို့ တွေ့ဆုံကာ လတ်တလောရင်ဆိုင်နေရသည့် အမေရိကန်ဒေါ်လာနှင့်

ယန်းငွေလဲလှယ်ရာတွင် ယန်းငွေတန်ဖိုး ကျဆင်းနေသည့်ကိစ္စအပေါ် ဆွေးနွေးခဲ့ကြကြောင်း ဂျပန် နိုင်ငံ၏ ဘဏ္ဍာရေးဝန်ကြီး Suzuki Shunichi က ပြောကြားခဲ့ပါသည်။

ထို့အပြင် အဆိုပါဘဏ္ဍာရေးဝန်ကြီး ၂ ဦးတို့သည် ရုရှားနိုင်ငံအပေါ် ပိတ်ပင်ကန့်သတ်ချက် များဆောင်ရွက်မှုနှင့် ပတ်သက်၍ ဆွေးနွေးခဲ့ကြပြီး ဂျပန်နှင့် အမေရိကန်တို့အနေဖြင့် အခြားသော G7 အဖွဲ့ဝင်နိုင်ငံများနှင့် ပူးပေါင်းကာ ပိတ်ပင်ကန့်သတ်ချက်များ ဆက်လက်ဆောင်ရွက်သွားမည် ဟု သဘောတူညီခဲ့ကြောင်း သိရပါသည်။

ရင်းမြစ်။ The Japan News

နန္ဒာဝင်း၊ စီးပွားရေးသံမှူး

တိုကျို

ရုရှား-ယူကရိန်း ပဋိပက္ခကြောင့် အပြည်ပြည်ဆိုင်ရာ ငွေကြေးရန်ပုံငွေအဖွဲ့က ယူရိုဇန်၏ စီးပွားရေးတိုးတက်မှု ခန့်မှန်းချက်ကို လျှော့ချခန့်မှန်းခဲ့ခြင်း

ရုရှား-ယူကရိန်းပဋိပက္ခသည် စွမ်းအင်ဈေးနှုန်းနှင့် ကုန်ထုတ်လုပ်ငန်းကွင်းဆက်တို့အား ရိုက်ခတ်စေနိုင်သဖြင့် ယူရိုဇန်၏ စီးပွားရေးတိုးတက်မှုအပေါ် များစွာသက်ရောက်မှုရှိမည်ဖြစ်ကြောင်း၊ ထို့ကြောင့် အပြည်ပြည်ဆိုင်ရာ ငွေကြေးရန်ပုံငွေအဖွဲ့ (IMF) အနေဖြင့် ယူရိုဇန်၏ စီးပွားရေးတိုးတက်မှုအလားအလာအား ၂၀၂၂ ခုနှစ်၊ ဇန်နဝါရီလက (၃.၉) ရာခိုင်နှုန်းရှိမည်ဟု ခန့်မှန်းထားရာမှ ယခုအခါ (၂.၈) ရာခိုင်နှုန်းသို့ လျှော့ချခဲ့ကြောင်း Euractiv ၏ ဝက်ဘ်ဆိုဒ်တွင် “IMF cuts eurozone 2022 growth forecast on Ukraine war” ခေါင်းစဉ်ဖြင့် သတင်းရေးသား ဖော်ပြထားပါသည်။

ယင်းပဋိပက္ခနှင့် ရုရှားနိုင်ငံအပေါ် စီးပွားရေးပိတ်ဆို့မှုများကြောင့် ယူရိုဇန်၏ စီးပွားရေးအပေါ် အဓိကသက်ရောက်မှုဖြစ်စေသည်မှာ ကမ္ဘာ့စွမ်းအင်ဈေးနှုန်းမြင့်တက်လာမှုနှင့် စွမ်းအင်ဖူလုံမှု ရှိစေရေးအပိုင်း တို့ဖြစ်သည်ဟု IMF က ယင်း၏ ကမ္ဘာ့စီးပွားရေးခန့်မှန်းချက်အစီရင်ခံစာတွင် ဖော်ပြထားပါသည်။ ရုရှား-ယူကရိန်း ပဋိပက္ခသည် အခြားဥရောပနိုင်ငံများထက် အီတလီနှင့် ဂျာမနီကဲ့သို့သော နိုင်ငံများအပေါ် ပို၍ထိခိုက်စေနိုင်ကြောင်း၊ အကြောင်းရင်းမှာ ၎င်းနှစ်နိုင်ငံအနေဖြင့် ကြီးမားသော ကုန်ထုတ်လုပ်ငန်းကဏ္ဍများကို ပိုင်ဆိုင်ထားပြီး၊ ရုရှားနိုင်ငံမှ စွမ်းအင်တင်သွင်းမှုအပေါ် ပို၍မှီခိုနေခြင်းကြောင့် ဖြစ်သည်ဟု IMF ကဆိုသည်။

ဂျာမနီနိုင်ငံ၏ စီးပွားရေးသည် ၂၀၂၂ ခုနှစ်တွင် (၃.၈) ရာခိုင်နှုန်းတိုးတက်မှုရှိမည်ဟု ယခင်က ခန့်မှန်းထားရာမှ ယခုအခါ (၂.၁) ရာခိုင်နှုန်းဖြင့်သာ တိုးတက်မည်ဟု မျှော်မှန်းထားကြောင်း၊ အလားတူ အီတလီနိုင်ငံ၏ စီးပွားရေးတိုးတက်မှုနှုန်းသည် ၂၀၂၂ ခုနှစ်တွင် (၃.၈) ရာခိုင်နှုန်း ရှိနိုင်သည်ဟု ခန့်မှန်းထားသော်လည်း ယခုအခါ (၂.၃) ရာခိုင်နှုန်းဖြင့်သာ တိုးတက်မည်ဟု မျှော်မှန်းထားကြောင်း သိရပါသည်။

ရုရှား-ယူကရိန်း ပဋိပက္ခ ဖြစ်ပွားပြီးနောက် ယူရိုဇုန်နိုင်ငံများအပါအဝင် အနောက်နိုင်ငံများက ရုရှားနိုင်ငံအပေါ် ဘဏ္ဍာရေးစနစ်၊ လေကြောင်းကဏ္ဍနှင့် အခြားသော အဓိကစီးပွားရေးအစိတ်အပိုင်းများနှင့် ပတ်သက်၍ ပိတ်ဆို့မှုများ ပြုလုပ်ခဲ့ကြကြောင်း၊ ပဋိပက္ခဖြစ်ပွားမှု (၂) လနီးပါးကြာမြင့်ပြီးနောက်တွင် ဈေးနှုန်းများမြင့်တက်လာခဲ့ကြောင်း၊ ရေနံစိမ်းဈေးနှုန်းမှာ ၂၀၂၂ ခုနှစ်၊ မတ်လတွင် သမိုင်းဝင်မြင့်တက်ခဲ့ပြီးနောက် တစ်စည်လျှင် အမေရိကန်ဒေါ်လာ (၁၀၀) အထက်တွင် ဆက်လက်ရှိနေဆဲဖြစ်ကြောင်း၊ ဓါတ်ငွေ့၊ ဂျုံ၊ အလူမီနီယံ၊ နီကယ်နှင့် အခြားကုန်ကြမ်းပစ္စည်း ဈေးနှုန်းများလည်း မြင့်တက်လာကြောင်း အဆိုပါသတင်းတွင် ဖော်ပြထားပါသည်။

ထိုသို့ဈေးနှုန်းများမြင့်တက်လာမှု၏ အကျိုးဆက်အဖြစ် ယူရိုဇုန်တွင် စားသုံးသူဈေးနှုန်းဖောင်းပွမှုသည် (၇.၅) ရာခိုင်နှုန်းသို့ ရောက်ရှိခဲ့ပြီး၊ အမြင့်ဆုံးအဆင့်ဖြစ်ခဲ့သည်ဟု ဆိုသည်။ ယူရိုဇုန်၌စီးပွားရေး နှေးကွေးမှုဖြစ်ပေါ်နိုင်သော်လည်း စီးပွားရေးကျကျပ် (Recession) မဖြစ်ပေါ်နိုင်ဟု ခန့်မှန်းထားကြောင်း၊ ဥရောပဗဟိုဘဏ်အနေဖြင့်လည်း ပြီးခဲ့သည့်လအတွင်းက စီးပွားရေးတိုးတက်မှု ခန့်မှန်းချက်ကို လျှော့ချခဲ့ပြီး၊ ယူရိုဇုန်တွင် ငွေကြေးဖောင်းပွမှုနှုန်း ဆက်လက်မြင့်တက်နေမည်ဟု သတိပေးထားကြောင်း သိရပါသည်။

ရင်းမြစ် - <https://www.euractiv.com/section/economy-jobs/news/imf-cuts-eurozone-2022-growth-forecast-on-ukraine-war/>

ကျော်စိန်ဝင်း၊ စီးပွားရေးသံမှူး
ဘရပ်ဆဲလ်

.....

နယ်သာလန်နိုင်ငံသည် အီးယူတွင် ယူကရိန်းနိုင်ငံမှ နေကြာဆီကို အများဆုံးတင်သွင်းသူအဖြစ် ရပ်တည်ခဲ့ခြင်း

နယ်သာလန်နိုင်ငံ စာရင်းအင်းအဖွဲ့အစည်း (Statistics Netherlands - CBS) မှ ထုတ်ပြန်သည့် အချက်အလက်များအရ နယ်သာလန်သို့ တင်သွင်းသည့် နေကြာဆီများ၏ (၈၄) ရာခိုင်နှုန်းမှာ ယူကရိန်းနိုင်ငံမှဖြစ်ကြောင်း၊ ၂၀၂၁ ခုနှစ်တွင် နယ်သာလန်နိုင်ငံသည် ယူကရိန်းနိုင်ငံမှ နေကြာဆီနှင့် ပြောင်းတို့ကို အများဆုံးတင်သွင်းသည့် အီးယူနိုင်ငံဖြစ်ပြီး၊ နေကြာဆီတင်သွင်းမှုတန်ဖိုး ယူရို (၅၃၈) သန်းနှင့် ပြောင်းတင်သွင်းမှုတန်ဖိုး ယူရို (၅၃၆) သန်း အသီးသီးရှိခဲ့ကြောင်း သိရပါသည်။ နယ်သာလန်နိုင်ငံသို့ တင်သွင်းသည့် ပြောင်းများ၏ (၄၂) ရာခိုင်နှုန်းမှာ ယူကရိန်းနိုင်ငံထံမှ တင်သွင်းခဲ့ခြင်း ဖြစ်ကြောင်း သိရပါသည်။

ယူကရိန်းနိုင်ငံထံမှ တင်သွင်းထားသည့် နေကြာဆီနှင့် ပြောင်းတို့မှာ နယ်သာလန်နိုင်ငံ၌ ပြုပြင်ထုတ်လုပ်ပြီးနောက် အခြားကမ္ဘာ့နိုင်ငံများသို့ ပြန်လည်တင်ပို့ခြင်းဖြစ်ကြောင်း၊ တင်သွင်းသည့် ပြောင်းများ၏ (၆၆) ရာခိုင်နှုန်းနှင့် တင်သွင်းလာသည့် နေကြာဆီ၏ (၈၅) ရာခိုင်နှုန်းတို့ကို ကမ္ဘာ့ နိုင်ငံများသို့ ပြန်လည်တင်ပို့ရောင်းချခြင်းဖြစ်ကြောင်း သိရပါသည်။ နယ်သာလန်နိုင်ငံအနေဖြင့် ၂၀၂၁ ခုနှစ်တွင် ယူကရိန်းနိုင်ငံထံမှ ကုန်စည်တင်သွင်းမှုမှာ တန်ဖိုးအားဖြင့် ယူရို (၂) ဘီလျံကျော် ရှိခဲ့ကြောင်း၊ ယင်းပမာဏ၏ (၈၈) ရာခိုင်နှုန်းမှာ ယူကရိန်းနိုင်ငံမှ ထွက်ရှိသည့် ပြောင်းနှင့် ဟင်းချက် ဆီအမျိုးမျိုးကဲ့သို့သော စိုက်ပျိုးရေးထွက်ကုန်များကို တင်သွင်းခဲ့ခြင်းဖြစ်ကြောင်း၊ ရုရှား-ယူကရိန်း ပဋိပက္ခဖြစ်ပွားနေမှုကြောင့် နယ်သာလန်နိုင်ငံအနေဖြင့် အချို့ထုတ်ကုန်များ ပြတ်လပ်မည့် အခြေအနေကို ကြုံတွေ့ရနိုင်သည့် အလားအလာရှိလာကာ စူပါမတ်ကပ်များအနေဖြင့် အစားထိုးနိုင်မည့် အရင်းအမြစ်များ ရှာဖွေရခြင်း၊ စိုးရိမ်စိတ်ဖြင့် စုဆောင်းဝယ်ယူမှုများကြောင့် ကုန်ပစ္စည်းပြတ်လပ်ခြင်းစသည့် ဖိအားများရှိလာကြောင်း သိရပါသည်။

နယ်သာလန်နိုင်ငံ၌ ပြောင်းကို မွေးမြူရေးလုပ်ငန်းများတွင် တိရစ္ဆာန်အစာအဖြစ် အသုံးပြုခြင်းဖြစ်ရာ ယူကရိန်းနိုင်ငံထံမှ ပြောင်းတင်သွင်းမှုအခက်အခဲနှင့် ပြတ်လပ်မှုပြဿနာကြောင့် အသားနှင့် နို့ထွက်ပစ္စည်းဈေးနှုန်းများ မြင့်တက်မှုဖြစ်လာစေနိုင်ကြောင်း၊ နေကြာဆီအတွက် အစားထိုးအရင်းအမြစ်များအဖြစ် ဆီအုန်းနှင့် ပန်းနှမ်းဆီတို့ကို ရရှိနိုင်သော်လည်း ၎င်းတို့မှာ နေကြာဆီထက်ပို၍ ကုန်ကျစရိတ်များပြားနိုင်ကြောင်း သိရပါသည်။

ရင်းမြစ် - <https://www.iamexpat.nl/expat-info/dutch-expat-news/netherlands-largest-importer-ukrainian-sunflower-oil-eu>

ကျော်စိန်ဝင်း၊ စီးပွားရေးသံမှူး
ဘရပ်ဆဲလ်

**ဘယ်လ်ဂျီယံနိုင်ငံရှိ စားသောက်ကုန်ထုတ်လုပ်ငန်းများ၏
(၄၀) ရာခိုင်နှုန်းက လုပ်ငန်းလျှော့ချရန် စီစဉ်လျက်ရှိခြင်း**

ဘယ်လ်ဂျီယံနိုင်ငံ စားသောက်ကုန်ထုတ်လုပ်ငန်းအသင်းချုပ် (Federation of Belgian Food Industry-Fevia) ၏ အဆိုအရ ဘယ်လ်ဂျီယံရှိ စားသောက်ကုန်ထုတ်လုပ်သည့် ကုမ္ပဏီ/လုပ်ငန်းများ၏ (၄၀) ရာခိုင်နှုန်းက ၎င်းတို့၏ လုပ်ငန်းဆောင်ရွက်မှုများကို ယာယီရပ်တန့်ထားရန် (သို့မဟုတ်) လျှော့ချသွားရန် စီစဉ်လျက်ရှိကြောင်း၊ ရုရှား-ယူကရိန်း ပဋိပက္ခကြောင့် ထောက်ပံ့ရေးကွင်းဆက်အပေါ် သက်ရောက်နိုင်မှုနှင့် စပ်လျဉ်း၍ Fevia က ယင်း၏ ကော်ပိုရိတ်အဖွဲ့ဝင်လုပ်ငန်းများအား စစ်တမ်းကောက်ယူခဲ့ခြင်းဖြစ်ကြောင်း သိရပါသည်။

ဘယ်လ်ဂျီယံနိုင်ငံရှိ စားသောက်ကုန်ထုတ်လုပ်ငန်းများအနေဖြင့် ထုတ်လုပ်ရာတွင် လိုအပ်သည့် ဆီနှင့် ဂျုံမှုန့်ကဲ့သို့သော ပါဝင်ပစ္စည်းကုန်ကြမ်းများပြတ်လပ်မှုကို ကြုံတွေ့နေရပြီး၊ ပြီးခဲ့သည့်နှစ်က တစ်တန်လျှင် ယူရို (၇၅၀) ဖြင့် ရရှိနိုင်သည့် ပန်းနှမ်းဆီမှာလည်း ယခုအခါ တစ်တန်လျှင် ယူရို (၂၂၀၀) ခန့်ကုန်ကျမှုရှိနေပြီး၊ (၃) ဆနီးပါး ဈေးနှုန်းမြင့်တက်လာသည်ဟု ဆိုသည်။ စားသောက်ကုန် ထုတ်လုပ်သည့်ကုမ္ပဏီများ၏ (၇၀) ရာခိုင်နှုန်းခန့်မှာ ၎င်းတို့၏ ထုတ်ကုန်များကို အပြောင်းအလဲပြုလုပ်ခြင်း (သို့မဟုတ်) များမကြာမီကာလတွင် ပြောင်းလဲခြင်းကို ပြုလုပ်ကြရမည်ဖြစ်ကြောင်း၊ ဘယ်လ်ဂျီယံအစိုးရအနေဖြင့် ကုန်ကြမ်းရရှိရန်ခက်ခဲသည့် စားသောက်ကုန်ပါဝင်ပစ္စည်းများအတွက် အစားထိုးကုန်ကြမ်းများကို အသုံးပြုရန် ခွင့်ပြုထားကြောင်း၊ ဥပမာအားဖြင့် အေးခဲအာလူးချောင်းနှင့် အချဉ်နှစ် ထုတ်လုပ်သူများသည် ၎င်းတို့၏ ထုတ်ကုန်များတွင် တံဆိပ်ကပ်ဖော်ပြချက်များနှင့် ကိုက်ညီမှုမရှိစေကာမူ နေကြာဆီအစား မြေပဲဆီ (သို့မဟုတ်) ပဲပိစပ်ဆီတို့ကို အစားထိုး အသုံးပြု၍ ထုတ်လုပ်နိုင်မည်ဖြစ်ကြောင်း သိရပါသည်။

လက်ရှိတွင် ဘယ်လ်ဂျီယံနိုင်ငံရှိ စားသောက်ကုန်ထုတ်လုပ်ငန်းများ၏ ရှေ့အလားအလာနှင့် ပတ်သက်၍ ကောင်းမွန်သည့်အခြေအနေတွင် မရှိသော်လည်း ၂၀၂၁ ခုနှစ်တွင်မူ စားသောက်ကုန်လုပ်ငန်းကဏ္ဍ ပြန်လည်နိုးထခဲ့ပြီး၊ အဆိုပါကဏ္ဍမှ ဝင်ငွေ ယူရို (၆၁.၄) ဘီလျံဖြင့် နိုင်ငံ၏စီးပွားရေးတွင် မောင်းနှင်အားတစ်ရပ်ဖြစ်ခဲ့ကြောင်း၊ ဘယ်လ်ဂျီယံနိုင်ငံသားဦးရေ (၁)သိန်း နီးပါးကိုလည်း စားသောက်ကုန်ထုတ်လုပ်ငန်းကဏ္ဍမှ အလုပ်အကိုင်များ ဖန်တီးပေးထားကြောင်း သိရပါသည်။

ဘယ်လ်ဂျီယံ၏ စားသောက်ကုန်ထုတ်လုပ်ငန်းကဏ္ဍသည် ကပ်ရောဂါ၏ သက်ရောက်မှုဒဏ်မှ ပြန်လည်ရုန်းထလာခဲ့သော်လည်း ကပ်ရောဂါကြောင့် မြင့်တက်ခဲ့သည့် ထောက်ပံ့ရေးကွင်းဆက်

ကုန်ကျစရိတ်များသည် ရုရှား-ယူကရိန်းပဋိပက္ခကြောင့် ပို၍ပင်များလာခဲ့ရာ အမြတ်အစွန်းရရှိမှုပိုင်း တွင် တိုးတက်လာခြင်းမရှိကြောင်း၊ စားသောက်ကုန်ထုတ်လုပ်သည့် လုပ်ငန်းသည် စွမ်းအင်ပိုမိုသုံး စွဲရခြင်းဖြစ်ပြီး၊ ရုရှား-ယူကရိန်းပဋိပက္ခကြောင့် ဘယ်လ်ဂျီယံရှိ အဆိုပါလုပ်ငန်းများ၏ (၅၀) ရာခိုင်နှုန်းခန့်သည် စွမ်းအင်သုံးစွဲခ (၂) ဆအထိ မြင့်တက်လာမှုကို ကြုံတွေ့ရကြောင်း၊ စားသောက်ကုန် ထုတ်လုပ်ငန်းများ၏ သုံးပုံတစ်ပုံကျော်ခန့်မှာ စွမ်းအင်သုံးစွဲခ (၃) ဆအထိ မြင့်တက်မှုကို ကြုံတွေ့ ကြရကြောင်း သိရပါသည်။

ဘယ်လ်ဂျီယံရှိ စူပါမတ်ကပ်များအနေဖြင့် ဈေးနှုန်းတိုးမြှင့်ရေး ဆွေးနွေးမှုများကို များစွာကြို ဆိုကြခြင်းမရှိသောကြောင့် ထုတ်လုပ်သူများအနေဖြင့် ကုန်ကျစရိတ်ကို ကာမီစေရေးအတွက် အခက်အခဲရှိသည်ဟု Fevia က ဖော်ပြသည်။ ထို့ကြောင့် ဘယ်လ်ဂျီယံ၏ စားသောက်ကုန်လုပ်ငန်း ကဏ္ဍအနေဖြင့် စားသောက်ကုန်များတွင် တံဆိပ်ကပ်ဖော်ပြမှုဆိုင်ရာ ပြဋ္ဌာန်းချက်များ ပိုမိုဖြေလျှော့ ပေးခြင်းအပါအဝင် အစိုးရ၏ ထောက်ပံ့မှုများကို တောင်းဆိုလျက်ရှိကြောင်း၊ ထိုသို့ ဖြေလျှော့ပေး ခြင်းဖြင့် ကုန်ကြမ်းအတွက် ကုန်ကျစရိတ်များကို သက်သာစေနိုင်ပြီး၊ ကုန်ကြမ်း ရှားပါးမှုပြဿနာ ကိုလည်း ထိန်းညှိပေးနိုင်ကြောင်း သိရပါသည်။

ရင်းမြစ် - <https://www.brusselstimes.com/215878/40-of-belgian-food-producers-to-halt-or-reduce-activity>

ကျော်စိန်ဝင်း၊ စီးပွားရေးသံမှူး၊
ဘရပ်ဆဲလ်

**ဟောင်ကောင်ဒေသရှိ ကုန်တိုက်/ဈေးဆိုင်များတွင် Easter Holiday အတွင်း
ကုန်ပစ္စည်းအရောင်းအဝယ်များ (၅၀) ရာခိုင်နှုန်း မြင့်တက်ခဲ့ခြင်း**

ဟောင်ကောင်ဒေသရှိ ကုန်တိုက်/ဈေးဆိုင်များတွင် Easter Holiday ကာလ(၄) ရက် အတွင်း ရောင်းချမှုများ မြင့်တက်ခဲ့ပြီး ကုန်ပစ္စည်းအရောင်းအဝယ် (၅၀) ရာခိုင်နှုန်းကျော် မြင့်တက် ခဲ့ကြောင်း၊ ၂၀၂၂ ခုနှစ်အတွင်း ဒေသအစိုးရမှ ဟောင်ကောင်ဒေါ်လာ ၅,၀၀၀ တန်ဖိုးရှိ Consumption Voucher များအား ပထမဆုံးအကြိမ် အရစ်ကျပုံးပေးခဲ့ခြင်း၏ အကျိုးကျေးဇူး ရလဒ်ပင်ဖြစ် ကြောင်း ၂၀၂၂ ခုနှစ်၊ ဧပြီလ ၁၈ ရက်နေ့ ထုတ် The Standard သတင်းစာ၌ “Shopping malls saw

over 50 percent rise in business during Easter holiday” ခေါင်းစဉ်ဖြင့် ရေးသားဖော်ပြထားပါသည်။

အဆိုပါ သတင်းဆောင်းပါး၌ ဟောင်ကောင်ဒေသ Tuen Mun ရှိ tmtplaza ၊ West Kowloon ရှိ Olympic City နှင့် Tsuen Wan ရှိ Citywalk တို့၌ ယခင်လနှင့် နှိုင်းယှဉ်လျှင်ကုန်ပစ္စည်းအရောင်းအဝယ် (၅၀) ရာခိုင်နှုန်းနှင့် ဝယ်ယူသူများ လာရောက်မှု(၂၅) ရာခိုင်နှုန်း အသီးသီး မြင့်တက်ခဲ့ကြောင်း၊ ဒေသအစိုးရမှ ပထမအကြိမ် Consumption Voucher များအား ဒေသတွင်း အမြဲတမ်း နေထိုင်သူများထံသို့ ထောက်ပံ့ငွေအဖြစ် ဖြန့်ဝေပေးပြီး ရက်သတ္တပတ်(၂) ပတ်အကြာတွင် ဒေသတွင်းစားသုံးမှုနှင့် လက်လီရောင်းချမှုများ မြင့်တက်ခဲ့ကြောင်း၊ အချို့သော ကုန်သည်များမှ ပြောကြားခဲ့ရာတွင် Easter Holiday ကာလ (၄)ရက် အတွင်း ဈေးဝယ်လာရောက်သူများ များပြားခဲ့ပြီး ၎င်းတို့၏ ကုန်ပစ္စည်းအရောင်းအဝယ်များ နှစ်ဆမြင့်တက်ခဲ့ကြောင်း ရေးသားဖော်ပြထားပါသည်။

ဟောင်ကောင်ဒေသရှိ Sino Group ၏ စားသောက်ဆိုင်များ၌ ညပိုင်းတွင် ဆိုင်ထိုင် စားသောက်ရန် ကြိုတင်စာရင်းပေးထားမှုများ လက်ခံရရှိထားသောကြောင့် ၂၁-၄-၂၀၂၂ (ကြာသပတေးနေ့) မှစတင်၍ စားသောက်ဆိုင်များ၌ ညပိုင်းတွင် ဆိုင်ထိုင်စားသောက်ရန် ဒေသအစိုးရမှ ခွင့်ပြုမှုကြောင့် စားသောက်ဆိုင်လုပ်ငန်းကဏ္ဍအတွက် ပြန်လည်ကောင်းမွန်ရန် မျှော်လင့်လျက်ရှိကြောင်း၊ ယခင်လနှင့် နှိုင်းယှဉ်လျှင် Easter Holiday ကာလ (၄) ရက် အတွင်း Sun Hung Kai properties ၏ ဈေးဝယ်စင်တာ (၁၅) ခုတွင် ကုန်ပစ္စည်းအရောင်းအဝယ် (၅၀) ရာခိုင်နှုန်းနှင့် ဝယ်ယူသူများလာရောက်မှု (၃၀) ရာခိုင်နှုန်း အသီးသီးမြင့်တက်ခဲ့ကြောင်း၊ ဈေးဝယ်စင်တာများရှိ ရောင်းချသူ (၃၀၀) ဦးမှလည်း လွန်ခဲ့သော ရက်သတ္တပတ် (၂) ပတ်မှစတင်၍ ဝယ်ယူသည့် ပစ္စည်းများအပေါ် ပြန်အမ်းငွေများပေးရန် အစီအစဉ်များ ဆောင်ရွက်ခဲ့ပြီး ၎င်းတို့၏ဈေးဝယ် Voucher များ အသုံးပြုဝယ်ယူသူများအတွက် ပြန်လည် ဆုချီးမြှင့်မှုအစီအစဉ် (၁၅,၀၀၀) ခု ဆောင်ရွက်ပေးခဲ့ကြောင်း စသည်ဖြင့် ရေးသားဖော်ပြထားပါသည်။

အေးသီခိုင်၊ စီးပွားရေးသံမှူး
ဟောင်ကောင်

.....

ဟောင်ကောင်ဒေသ၌ ကိုဗစ်-၁၉ ဆိုင်ရာ ကန့်သတ်ချက်များ ဖြေလျှော့ပေးပြီးနောက်စီးပွား ရေးလုပ်ငန်းများအနေဖြင့် အလုပ်သမားများ ရရှိရန် အခက်အခဲနှင့် ကြုံတွေ့လျက်ရှိခြင်း

ဟောင်ကောင်ဒေသ၌ လူမှုအသိုက်အဝန်းအတွင်း ကိုဗစ်-၁၉ ဆိုင်ရာ ကန့်သတ်ချက်များ ဖြေလျှော့ပေးပြီးနောက် အဆောက်အအုံများ သန့်ရှင်းရေးနှင့် ကြိုတင်စာရင်းပေးမှုများ လက်ခံခြင်း တို့ ဆောင်ရွက်လျက်ရှိရာ စီးပွားရေးလုပ်ငန်းများ၌ အလုပ်သမားများရရှိရန် အခက်အခဲနှင့် ကြုံတွေ့ လျက်ရှိသဖြင့် လုပ်ငန်းပြန်လည်စတင်ရန် အဆင်မပြေမှုများ ရှိနေကြောင်း ၂၀၂၂ ခုနှစ်၊ ဧပြီလ ၂၁ ရက်နေ့ထုတ် South China Morning Post သတင်းစာ၌ “Businesses face staff woes as city ease curbs” ခေါင်းစဉ်ဖြင့် ရေးသားဖော်ပြထားပါသည်။

အဆိုပါ သတင်းဆောင်းပါး၌ အချို့သောလုပ်ငန်းများမှာ အလုပ်သမားများ လုပ်ငန်းပြောင်း လဲလုပ်ကိုင်မှုနှင့် အလုပ်မှ နုတ်ထွက်သွားခြင်းကြောင့် ၎င်းတို့၏လုပ်ငန်း အချို့ကိုသာ ပြန်လည်လုပ် ကိုင်နိုင်မည်ဖြစ်ကြောင်း၊ ဟောင်ကောင်ဒေသ၌ ကိုဗစ်-၁၉ ဆိုင်ရာ ကန့်သတ်ချက်များ ဖြေလျှော့ ပေးမှု ပထမအဆင့်အနေဖြင့် ၂၁-၄-၂၀၂၂ ရက်နေ့မှ စတင်၍ စားသောက်ဆိုင်များအား ညပိုင်း (၁၀ : ၀၀) နာရီအထိ ဖွင့်လှစ်ခွင့်ပြုပြီး စားပွဲတစ်ဝိုင်းလျှင် အများဆုံး လူ (၄) ဦးအထိ ထိုင်၍ စားသောက် ခွင့်ပြုမည်ဖြစ်ကြောင်း၊ ထို့ပြင် ၇-၁-၂၀၂၂ ရက်နေ့မှ စတင်၍ပိတ်ထားခဲ့သည့် အားကစားခန်းမများ၊ အလှပြင်ဆိုင်များနှင့် အနှိပ်ခန်းများ၊ ရုပ်ရှင်ရုံများ၊ ဂိမ်းစင်တာများ၊ အထင်ကရ ပန်းခြံများနှင့် ဝတ်ပြု ဆုတောင်းသည့်နေရာများနှင့် ဘုရားများအား ပြန်လည်ဖွင့်လှစ်သွားမည် ဖြစ်ကြောင်း၊ စားသုံး သူများနှင့် ဝန်ထမ်းများအနေဖြင့် ယခုသတ်မှတ်ထားသည့် Vaccine pass scheme အား ခံစားခွင့် ရှိပြီး ကိုဗစ်-၁၉ ကာကွယ်ဆေး အနည်းဆုံး (၁) ကြိမ်စီ ထိုးနှံထားရမည်ဖြစ်ကြောင်း၊ သို့သော် ၃၀- ၄-၂၀၂၂ ရက်နေ့မှ ၃၀-၅-၂၀၂၂ ရက်နေ့အတွင်းတွင် ကိုဗစ်-၁၉ ကာကွယ်ဆေး (၂) ကြိမ်စီ ထိုးနှံ ထားရမည်ဖြစ်ပြီး ၃၁-၅-၂၀၂၂ ရက်နေ့နောက်ပိုင်းတွင် ကိုဗစ်-၁၉ ကာကွယ်ဆေး(၃) ကြိမ် ထိုးနှံ ထားရမည်ဖြစ်ကြောင်း ရေးသားဖော်ပြထားပါသည်။

ဟောင်ကောင်ဒေသ၌ ကိုဗစ်-၁၉ ရောဂါ ကူးစက်မှုမှာ နေ့စဉ် အတက်အကျရှိနေပြီး ၂၀-၄- ၂၀၂၂ ရက်နေ့တွင် ကူးစက်မှုအသစ် အတည်ပြုလူနာ (၆၆၈) ဦးနှင့် သေဆုံးသူ (၁၀) ဦး ရှိခဲ့ကြောင်း၊ ကိုဗစ်-၁၉ ရောဂါ ကူးစက်မှုအရေအတွက် (၁၀၀) အောက်ရှိရန် မျှော်လင့်လျက်ရှိကြောင်း၊ လက် သည်းခြေသည်း အလှပြင်ဝန်ဆောင်မှုလုပ်ငန်းများ၊ အနှိပ်ခန်းများနှင့် အလှပြင်ဆိုင်များ၌ ကြိုတင် စာရင်းပေးမှုများ မြင့်မားလျက်ရှိကြောင်း၊ ဝန်ထမ်းများအားလုံးမှာ ကိုဗစ်-၁၉ ကာကွယ်ဆေး

အပြည့်အဝ ထိုးနှံပြီးပြီဖြစ်ကြောင်း၊ အားကစားခန်းမများမှာ ရက်ပေါင်း(၁၀၀) ကျော် ပိတ်ထားခဲ့ရသောကြောင့် ဝင်ငွေအနည်း ဆုံးဟောင်ကောင်ဒေါ်လာ(၁) သန်းကျော် ဆုံးရှုံးခဲ့ကြောင်း၊ အလှပြင်ဆိုင်များ၌ ၂၁-၄-၂၀၂၂ ရက်နေ့တွင် အလုပ်သမား (၄၀) ရာခိုင်နှုန်းခန့်မှာ လုပ်ငန်းခွင်သို့ လာရောက်နိုင်ခြေမရှိနိုင်ဟု ခန့်မှန်းထားကြောင်း၊ မရေရာ မသေချာသေးသော အခြေအနေတွင် တရုတ်ပြည်မကြီး၌ ပြည်သူများအား နေအိမ်များ၌ နေထိုင်ရန် သတ်မှတ်ထားကြောင်း၊ ဟောင်ကောင်ဒေသအစိုးရအနေဖြင့်လည်း လုပ်ငန်းများဖွင့်လှစ်ထားမှုအား အချိန်မရွေး ရပ်တန့်ခိုင်းနိုင်ကြောင်း၊ အနှိပ်ခန်းများဖွင့်လှစ်ရာတွင် ဝန်ထမ်းနှင့် အနှိပ်ခံသူအားလုံးမှာ ကိုဗစ်-၁၉ ကာကွယ်ဆေး အပြည့်အဝထိုးနှံပြီးရန် သတ်မှတ်ထားကြောင်း၊ ခရီးသွားလုပ်ငန်း အနေဖြင့်လည်း ဟောင်ကောင်ဒေသတွင်း ခရီးသွားလာမှုများ ပြန်လည်လုပ်ကိုင်ရန် မျှော်လင့်လျက်ရှိကြောင်း၊ ခရီးသွားဧည့်လမ်းညွှန်များ၊ ဘတ်စ်ကားမောင်းနှင်သူများနှင့် အခြားဝန်ထမ်းများမှာ ကိုဗစ်-၁၉ ကာကွယ်ဆေး (၃) ကြိမ် ထိုးနှံပြီးပြီဖြစ်ကြောင်း၊ ဘတ်စ်ကားများအားလည်း ပြန်လည်မပြေးဆွဲမီ ပိုးသတ်ဆေး ဖျန်းထားမည်ဖြစ်ကြောင်း၊ အလှပြင်ဆိုင်များ ပြန်လည်ဖွင့်လှစ်ရန် လေဝင်လေထွက်ကောင်းအောင် ပြင်ဆင်ထားမည်ဖြစ်ကြောင်း၊ သို့သော် ဆိုင်ပိတ်ထားခဲ့စဉ် ကာလအတွင်း ဝန်ထမ်းများ အလုပ်မှနုတ်ထွက်သွားသောကြောင့် ဝန်ထမ်းအင်အား အပြည့်အဝ ထိန်းသိမ်းထားရန်မှာ အခက်အခဲများနှင့် ကြုံတွေ့လျက်ရှိကြောင်း စသည်ဖြင့် ရေးသားဖော်ပြထားပါသည်။

အေးသီခိုင်၊ စီးပွားရေးသံမှူး
ဟောင်ကောင်

ဂျာမနီနိုင်ငံတွင် လောင်စာစွမ်းအင်တင်သွင်းမှုအပေါ် ကန့်သတ်မှုနှင့် စီစဉ်ဆောင်ရွက်မှုများ

အီးယူအဖွဲ့ဝင်နိုင်ငံများအနက် ဂျာမနီ၊ အီတလီ၊ ဟန်ဂေရီနှင့် ဩစတြီးယားနိုင်ငံများသည် ရုရှားနိုင်ငံမှ လောင်စာစွမ်းအင်တင်သွင်းမှုအပေါ် များစွာမှီခိုအားထားနေသည့် နိုင်ငံများဖြစ်ကြသည်။ အီးယူက ဧပြီလအတွင်း ရုရှားနိုင်ငံမှ ကျောက်မီးသွေးတင်သွင်းမှုကို ပိတ်ပင်လိုက်ပြီးသည့်နောက်ပိုင်း အီးယူနိုင်ငံဆိုင်ရာဝန်ကြီးများအကြား ရုရှားနိုင်ငံမှ လောင်စာဆီ တင်သွင်းမှုအား တားမြစ်ပိတ်ပင်မည့် အလားအလာအတွက် ဆွေးနွေးတိုင်ပင်ကြဆဲဖြစ်သည်။ ရုရှားနိုင်ငံအပေါ် တားမြစ်ပိတ်ဆို့မှုများရှိနေသော်လည်း အီးယူနိုင်ငံများသည်ရုရှားနိုင်ငံမှ တစ်နေ့လျှင် အမေရိကန်ဒေါ်လာသန်း(၈၅၀) ခန့်တန်ဖိုးရှိသော လောင်စာဆီနှင့် ဓါတ်ငွေ့များကို တင်သွင်းနေဆဲဖြစ်သည်။

ဤအတောအတွင်း ရုရှားနိုင်ငံက ၎င်းတို့ဓါတ်ငွေ့တင်ပို့မှုအတွက် ရူဘယ်ငွေကြေးဖြင့်ပေးချေရန် တောင်းဆိုမှုကို G7 အဖွဲ့ဝင်နိုင်ငံများက ငြင်းဆန်ပယ်ချခဲ့ပါသည်။

ဂျာမနီနိုင်ငံတွင် ရုရှားနိုင်ငံမှ လောင်စာဆီ၊ ဓါတ်ငွေ့နှင့် ကျောက်မီးသွေးများ တင်သွင်းမှုကို ထိန်းချုပ်ကန့်သတ်မှုများပြုလုပ်ရန် ဆောင်ရွက်လျက်ရှိပြီး တစ်ဖက်တွင်လည်း လုပ်ငန်းရှင်များနှင့် Trade Union များက ဈေးနှုန်းများကြီးမြင့်မှုနှင့် အလုပ်အကိုင်အခွင့်အလမ်းများအပေါ် ထိခိုက်နိုင်မှု များကို ဝေဖန်ထောက်ပြလာကြသည်။ ဂျာမနီနိုင်ငံအနေဖြင့် အဓိကထုတ်လုပ်မှု အချက်အခြာဒေသ ဖြစ်ခြင်းကြောင့် တင်သွင်းမှုကို ချက်ခြင်းရပ်တန့်ရန်ထက် လောင်စာဆီကို ယခုနှစ်ကုန်ပိုင်းနှင့် ဓါတ် ငွေ့ကို ၂၀၂၄ နှစ်လယ်ပိုင်းလောက်တွင် ကန့်သတ်မှုများပြုလုပ်ရန် စီစဉ်ထားရှိသည်။ ဂျာမနီနိုင်ငံ ဝန်ကြီးချုပ် Mr.Olaf Scholz ကလည်း မိတ်ဘက်နိုင်ငံများအား ရုရှားနိုင်ငံမှ လောင်စာဆီနှင့် ဓါတ်ငွေ့များတင်သွင်းမှုကို ရုတ်ချည်းကန့်သတ်ပိတ်ပင်မှု ပြုလုပ်လျှင် အီးယူနိုင်ငံများအတွက် ပိုမို ထိခိုက်စေနိုင်ကြောင်း သတိပေးပြောဆိုခဲ့သည်။

အီးယူ(၂၇) နိုင်ငံသည် ရုရှားနိုင်ငံမှ ၎င်းတို့၏ ဓါတ်ငွေ့ ၄၀ ရာခိုင်နှုန်းနှင့် လောင်စာဆီ ၂၅ ရာခိုင်နှုန်းကို တင်သွင်းလျက်ရှိသည်။ ဂျာမနီနိုင်ငံအနေဖြင့် ရုရှားနိုင်ငံမှ လောင်စာဆီ တင်သွင်းမှုမှာ ယခုကာလအတွင်း ၃၅ ရာခိုင်နှုန်းမှ ၂၅ ရာခိုင်နှုန်းသို့လည်းကောင်း၊ ဓါတ်ငွေ့တင်သွင်းမှုမှာ ၅၅ ရာ ခိုင်နှုန်းမှ ၄၀ ရာခိုင်နှုန်းသို့လည်းကောင်း ကျဆင်းခဲ့ပါသည်။ ကျောက်မီးသွေးတင်သွင်းမှုကို မူလ ၅၀ ရာခိုင်နှုန်းမှ ၂၅ ရာခိုင်နှုန်းသို့ ရောက်ရှိရန် ဆောင်ရွက်နေသည်။

ဂျာမနီနိုင်ငံ၏ Ministry of Economy and Climate Action ၏ ဝန်ကြီးဖြစ်သူ Robert Habeck ကမူ ရုရှားနိုင်ငံမှ လောင်စာစွမ်းအင်တင်သွင်းမှုအပေါ် မှီခိုအားထားနေခြင်းကို ပြီးဆုံးရန် လုပ်ဆောင်နေကြောင်း၊ ဓါတ်ငွေ့တင်သွင်းမှုလျော့ချနိုင်ရန် ဖက်ဒရယ်အစိုးရ၊ ပြည်နယ်အစိုးရများ၊ ပုဂ္ဂလိကကဏ္ဍနှင့် ကုမ္ပဏီများက ဝိုင်းဝန်းကူညီဆောင်ရွက်ကြရန် လိုအပ်ကြောင်း၊ ၂၀၂၄ ခုနှစ် နှစ်လယ်ပိုင်းလောက်တွင် ရုရှားဓါတ်ငွေ့တင်သွင်းမှုမှ ကင်းလွတ်ရန် ဖြစ်နိုင်ချေရှိကြောင်း၊ ဖက်ဒ ရယ်အစိုးရအနေဖြင့် floating LNG terminals (၃) ခုကို သီးသန့်အရန်ထားရှိရန် စတင်ဆောင်ရွက် နေကြောင်း၊ ပြောဆိုခဲ့ပြီး မတ်လ(၃၀) ရက်နေ့တွင် အမျိုးသားအရေးပေါ် ဓါတ်ငွေ့အစီအစဉ်အတွက် early warning level ကို စတင်ခဲ့ကာ စီးပွားရေးလုပ်ငန်းများနှင့် အိမ်ထောင်စုများသို့ ဓါတ်ငွေ့နှင့် အခြား လောင်စာစွမ်းအင်များကို ချွေတာသုံးစွဲကြရန် တောင်းဆိုခဲ့ပါသည်။

ဂျာမနီနိုင်ငံ ဘာလင်အနောက်ပိုင်းတွင် လယ်ကွင်းများမှ မြေဩဇာအငွေ့များနှင့် ပြောင်း၊ မြက်စသည့် အော်ဂဲနစ်စွန့်ပစ်ပစ္စည်းများဖြင့် လောင်စာစွမ်းအင်ထုတ်လုပ်ရရှိနိုင်ရန် ဆောင်ရွက် နေကြသည်။ ဘက်တီးရီးယားများကို လောင်ကျွမ်းစေခြင်းဖြင့် မီသိုင်းဓါတ်ငွေ့ကို ထုတ်လုပ်ရယူ ခြင်းဖြစ်သည်။ လယ်သမားများက လောင်စာစွမ်းအင်ထုတ်လုပ်နိုင်ရေးအတွက် ဂုဏ်ယူစွာဆောင် ရွက်နေကြပြီး နိုင်ငံအတွင်း ဘိုင်အိုဂက်စ်တွင်ကျယ်စွာထုတ်လုပ်နိုင်ရန် အစိုးရက ရိုးရှင်းသောစည်း မျဉ်းများချမှတ်ဆောင်ရွက်ပေးရန် တောင်းဆိုနေကြသည်။ လက်ရှိဖြစ်ပွားနေသော ရုရှား-ယူကရိန်း စစ်ပွဲ၏ ရိုက်ခတ်မှုကြောင့် ရုရှား၏လောင်စာစွမ်းအင်ပေါ် မှီခိုနေခြင်းမှလွတ်ကင်းရန် ဘိုင်အိုဂက်စ် ထုတ်လုပ်မှုသည် လျင်မြန်စွာတိုးတက်လာမည့်အလားအလာများ တွေ့မြင်လာရသည်။ ဖက်ဒရယ် အစိုးရအနေဖြင့်လည်း လောင်စာဆီဈေးနှုန်းမြင့်တက်လာနေမှုကို ကာမိစေရန် Green gas ထုတ် လုပ်မှုကို တိုးမြှင့်ဆောင်ရွက်လိုကြောင်း ထုတ်ပြန်ခဲ့ပါသည်။

ဂျာမနီနိုင်ငံအနေဖြင့် ကာဗွန်ဓါတ်ငွေ့ထုတ်လုပ်မှုလျော့ချခြင်းနှင့် ညူကလီးယား လျှပ်စစ် ဓါတ်အားပေးစက်ရုံများ ပိတ်သိမ်းရန် ဆောင်ရွက်ထားခြင်းကြောင့် သဘာဝဓါတ်ငွေ့ တင်သွင်းရန် နှင့် ထုတ်လုပ်ရန် လိုအပ်နေခြင်းဖြစ်ပါသည်။ လက်ရှိတွင် ရုရှားနိုင်ငံအပြင် နယ်သာလန်နှင့် နော်ဝေ နိုင်ငံတို့မှလည်း တင်သွင်းလျှက်ရှိပါသည်။ လက်ရှိအခြေအနေတွင် ဂျာမနီနိုင်ငံတွင် လောင်စာဆီ ဈေးနှုန်းများမြင့်တက်မှုကြောင့် ရုရှားနိုင်ငံ၏ လောင်စာဆီအပေါ် မှီခိုခြင်းနှင့် နိုင်ငံသားများ အတွက် ငွေကြေးကြပ်တည်းမှုအခြေအနေမှ လျော့ချနိုင်ရန် စွမ်းအင်စုဆောင်းမှုနှင့် ထိရောက် အကျိုးရှိမှုဆိုင်ရာ သက်သာကုစားမှုအစီအစဉ်တစ်ရပ်ကို စတင်ဆောင်ရွက်နေပြီဖြစ်သည်။ **Building Energy Law (GEG)** ကို ထပ်မံပြင်ဆင်ဖြည့်စွက်၍ ၂၀၂၃ ခုနှစ် ဇန်နဝါရီလမှစ၍ အဆောက်အဦ အသစ်များအတွက် လိုက်နာဆောင်ရွက်ရမည့် စံချိန်စံညွှန်းများကို ရေးဆွဲထားရှိကာ လုပ်ငန်းရှင် များအား ဆွဲဆောင်မက်လုံးပေးမှု အစီအစဉ်များလည်း ပါဝင်ထားရှိပါသည်။ ထို့ပြင် အပူပေးမှုစနစ် (heating systems) များအတွက်လည်း ယခင် ၂၀၂၅ ခုနှစ်တွင် စတင်ရန် စီစဉ်ချမှတ်ထားသည့်ပြန် လည်ပြည့်ဖြိုးမြဲအရင်းအမြစ်များ (renewable sources) ၆၅ ရာခိုင်နှုန်း ဖြင့်အသုံးပြုလည်ပတ်စေ ခြင်းကို ၂၀၂၄ ခုနှစ် ဇန်နဝါရီလတွင်စတင်ရန်၊ နိုင်ငံတစ်ဝှမ်း municipal heat planning ကို စတင် မိတ်ဆက်အသုံးပြုရန်နှင့် ၂၀၃၀ ခုနှစ်တွင် လေထုညစ်ညမ်းမှု လုံးဝမရှိသည့် Climate Neutral စနစ် ဖြင့်အနည်းဆုံး ၅၀ ရာခိုင်နှုန်း အပူပေးနိုင်ပြီး စွန့်ပစ်ပစ္စည်း အသုံးပြုအပူပေးစနစ်နှင့် ပေါင်းစပ် ဆောင်ရွက်ရန်တို့ကို ချမှတ်ထားရှိပါသည်။

Sources: <https://www.euronews.com/https://www.gtai.de/en/invest/industries/energy/german-relief-package-emphasizes-energy-efficiency--823858>

သီတာဝင်းဌေး၊ စီးပွားရေးသံမှူး
ဘာလင်